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Jarmark Świąteczny 
w zimowej oprawie

15-latek szalał 
kradzionym BMW
\\\ GÓRA KALWARIA 

Policja zatrzymała nastolatka, 
który urządził sobie rajd 
nienależącym do niego BWM. 
Informacje o pędzącym  
BMW z 15-latkiem  
za kierownicą, przekazano 
służbom za pośrednictwem 
Krajowej Mapy Zagrożeń 
Bezpieczeństwa.  Rajd nastolatka postawił na nogi całą piaseczyńską drogówkę 

Sprzedawcy oferowali niepowtarzalne ozdoby i prezenty oraz smakołyki  
na świąteczne stoły

\\\ KONSTANCIN-JEZIORNA
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\\\ POWIAT 

Wprawdzie jak zapewnia 
GDDKiA prace przy realizacji 
nawierzchni ciągu głównego 
trasy S7, są już wykonane, ale 
termin ostatecznego otwarcia 
drogi uzależniony jest  
od warunków pogodowych.  

G eneralna Dyrekcja Dróg Krajowych 
i Autostrad zapewniała wcześniej, 

że środkowy odcinek trasy zostanie 
udostępniony kierowcom jeszcze je-
sienią bieżącego roku. Od kilku tygodni 
oczywiste jest, że terminu tego nie uda 
się dotrzymać. Droga nie jest bowiem 
jeszcze gotowa, a przed dopuszcze-
niem jej do ruchu konieczne są częś-
ciowe odbiory i decyzja Wojewódzkie-
go Inspektora Nadzoru Budowlanego. 
Kalendarzowa jesień kończy się w 
przyszłym tygodniu. W praktyce zaś w 
ostatni weekend zaczęła się śnieżna i 
mroźna zima, co oczywiście nie ułatwia 
prac wykonawcy.  

\\\   Będzie przerwa zimowa?
– Wykonawca nieprzerwanie rea-

lizuje prace, których zaawansowanie 
wynosi ok. 64%. Na trasie głównej 
ułożona została już nawierzchnia i wy-
konywane jest oznakowanie poziome. 
Na węzłach Tarczyn Płn., Antoninów 
oraz Złotokłos realizowane są robo-
ty bitumiczne wraz z oznakowaniem 
poziomym. Trwają również prace 
wykończeniowe na obiektach mosto-
wych. Budowane są ekrany akustyczne 
i wygrodzenie trasy. Wykonywane są 
także prace branżowe m.in. w zakresie 
budowy kanalizacji deszczowej i zbior-
ników retencyjnych – relacjonuje rzecz-
nik warszawskiego oddziału GDDKiA 
Małgorzata Tarnowska.

Podkreśla jednak, że dalsze pro-
wadzenie robót uzależnione jest od 
warunków pogodowych. Ze względu 
na nie, wykonawca ma zagwaranto-
waną w umowie zimową przerwę od 
15 grudnia do 15 marca. Jednak, jak 
podkreśla rzecznik GDDKiA, zazwyczaj 
wykonawcy z niej nie korzystaj, a jedy-
nie uwzględniają reżim technologiczny 
niezbędny do realizacji pewnych prac, 
czyli np. określoną temperaturę powie-
trza. Co zrozumiałe, trudno też np. wy-
konywać oznakowanie poziome przy 
intensywnych opadach śniegu.

Tym samym termin zakończenia 
prac związanych z oddaniem do ruchu 
ciągu głównego trasy S7 na odcinku 
między węzłami Lesznowola a Tarczyn 
Północ jest uzależniony od pogody oraz 
procedur odbiorowych. 

\\\   Opóźnienie  
z powodu przebudowy sieci 
elektroenergetycznej

Pierwotnie wykonawca, który 
przejął w czerwcu 2021 r. budowę 

najdłuższego, środkowego odcinka 
trasy po poprzedniej firmie, z którą 
GDDKiA rozwiązało umowę w 2020 
r., miał za zadanie oddać główny ciąg 
do dyspozycji kierowców na koniec 
października br. Jak tłumaczy GDDKiA 
opóźnienie wynikało z konieczności 
wykonania wcześniej przez PSE i PGE 
przebudowy sieci elektroenergetycz-
nych. 

– Aby przebudować czynne linie 
elektroenergetyczne, konieczne było 
uzgodnienie terminów ich udostęp-
nienia do przebudowy, co wiązało się 
z ich czasowym wyłączeniem. Trzeba 
było skoordynować pracę dwóch ge-
storów (PSE i PGE), których sieci były 
w różnych lokalizacjach. Ze względu 
na ówcześnie panujące warunki atmo-
sferyczne, termin rozpoczęcia przebu-
dowy kolizji musiał być zmieniany. Do-
piero przebudowanie ich umożliwiło 
rozpoczęcie prac, w sumie, na ok. 2,4 
km ciągu głównego S7 – wyjaśnia Mał-
gorzata Tarnowska z GDDKiA.

\\\   Koniec prac  
wiosną 2024

Zgodnie z umową zakończenie 
wszystkich prac przy budowie środko-
wego fragmentu trasy S7 przewidziane 
jest w I kwartale 2024 r. Dodatkowo 
do końca III kwartału 2024 r. ten sam 
wykonawca ma wyremontować 17 km 
obecnego przebiegu DK7, od Sękocina 
Starego do Rembertowa. Warto pamię-
tać, że w pierwszym etapie wykonawca 
ma oddać do użytku ciąg główny jedy-
nie z węzłem Złotokłos. Jak wynika z 
informacji GDDKiA, prace na pozosta-
łych węzłach są już jednak również 
zaawansowane.

Agnieszka Maj

Co z trasą S7? Wszystko 
zależy od... pogody

Na ciągu głównym została już wykonana nawierzchnia
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Burmistrz proponuje 
zainwestowanie  
w energooszczędne 
oświetlenie uliczne.  
W dłuższej perspektywie 
pozwoli to obniżyć  
rachunki za prąd.  

W prawdzie gminy Konstancin-
-Jeziorna nie dotknęły jeszcze 

podwyżki cen za prąd, bo obowiązująca 
umowa skończy się dopiero w kwietniu 
2023 roku, ale oszczędności związane 
z oświetleniem ulicznym wdrażane są 
już od początku października. Na razie 
gmina zdecydowała się na wyłączanie 
co drugiej latarni na części ulic czy 
wcześniejsze wyłączanie oświetlenia, 

m.in. w Parku Zdrojowym.  W związ-
ku z rosnącymi kosztami bieżącymi 
gminy, które już przekraczają dochody 
bieżące, a w najbliższych miesiącach 
nadal będą rosnąć oraz perspekty-
wą drastycznego wzrostu cen prądu 
w kolejnej umowie, samorząd szuka 
rozwiązań, które pozwolą zmniejszyć 
rachunki.

Podczas ostatniego posiedzenia 
Komisji Budżetu, Inwestycji i Spraw 
Majątkowych burmistrz poinformo-
wał radnych, że zaproponuje w auto-
poprawce do budżetu na 2023 rok zdję-
cie 1 miliona złotych z wydatków na 
gospodarkę odpadami i przeznaczenie 
tych pieniędzy na wymianę oświetlenia 
ulicznego na ledowe. 

– Mamy w gminie sześć tysięcy 
latarni przy drogach. Kilka lat temu 
zlikwidowaliśmy wszystkie bardzo 
energochłonne latarnie rtęciowe. Jed-
nak jak wynika z danych, wymiana la-

tarni sodowych na ledowe pozwala na 
oszczędności sięgające 50% – mówił 
burmistrz Kazimierz Jańczuk. Przyznał, 

że pierwsze działania w tym kierunku 
zostały już podjęte. Testowo zamon-
towano trzy żarówki ledowe przy ul. 
Piłsudskiego. Urzędnicy z efektów są 
zadowoleni, bo latarnia daje znacznie 
intensywniejsze światło, zużywając 
równocześnie mniej energii. Burmistrz 
podkreślił jednak, ze zadanie wymiany 

oświetlenia sodowego na ledowe nie 
jest tak proste, jak wymiana żarówki. 
Wymaga to wymiany pewnego modułu, 
który w tej chwili jest na naszym rynku 
trudnodostępny. Burmistrz liczy jednak 
na to, że radni pomysł poprą, zadanie 
zostanie wpisane do budżetu gminy 
na 2023 rok i niebawem będzie można 
rozpocząć wymianę źródeł światła. 

W pierwszym etapie ledowe ża-
rówki mają się pojawić na ulicach Pił-
sudskiego, Prusa i Długiej. W drugiej 
kolejności wymienione zostaną żarów-
ki na ulicy Warszawskiej i Wilanow-
skiej aż od granicy z Warszawą do ulicy 
Od Lasu a w zależności od dostępnych 
środków, wymiana będzie realizowana 
na kolejnych ulicach.

Decyzję o przeznaczeniu środków 
na wymianę źródeł światła radni podej-
mą podczas sesji budżetowej w dniu 21 
grudnia 2022 r.

Tekst i zdjęcie Agnieszka Maj

Milion na wymianę 
oświetlenia

W pierwszym etapie energooszczędne żarówki pojawią się przy ulicy  
Piłsudskiego

Testowo zamontowano 
trzy żarówki ledowe  

przy ulicy Piłsudskiego
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Zimowa aura w Parku 
Zdrojowym sprawiła, 
że tegoroczny Jarmark 
Świąteczny miał wyjątkowy 
klimat.   

W zdłuż głównej alejki Parku Zdro-
jowego w niedzielę 18 grudnia 

stanęły liczne kramy Jarmarku Świą-
tecznego. W tym roku pogoda była iście 
zimowa, więc na świąteczną imprezę 
rodzice mogli zabrać dzieci do parku 
nawet na sankach. A skąpany w śnie-
gu park tworzył wyjątkowy klimat.. 

O świąteczną oprawę dbali również 
młodzi artyści z konstancińskich szkół 
występujący na jarmarkowej scenie. W 
świątecznym repertuarze zaprezento-
wali się również dorośli: chór Cantabi-
le, Łurzycanki, Pogodna Jesień, Majtki 

Pana Kapitana, Jarzębina Czerwona, 
wokalistki i wokaliści ze Studia Pio-
senki Konstancińskiego Domu Kultury 
oraz Konstanciński Chór Kameralny. Z 
dużym entuzjazmem publiczność przy-
jęła też pokazy taneczne seniorów z 
Grupy ER-nesta oraz uczestników zajęć 
Zumba Gold w GOSIR.

Oprócz straganów z niepowtarzal-
nymi ozdobami oraz upominkami, a 
także specjałami na świąteczne stoły, 
pojawiły się również stoiska charyta-
tywne, na których można było wes-
przeć konstancińskie hospicjum oraz 
10-letnią Milenkę, uczennicę konstan-
cińskiej „Piątki” chorującą na aplazję 
szpiku kostnego. 

Dzieci mogły wziąć udział w war-
sztatach przygotowywania świątecz-

nych ozdób, poszaleć w wielkiej śnie-
gowej kuli, zrobić sobie pamiątkowe 
zdjęcie z Mikołajem i reniferami czy 
pojeździć drezyną piaseczyńskiej wą-
skotorówki. W związku z Jarmarkiem 
Świątecznym otwarte zostało również 
konstancińskie lodowisko, z którego 
można było tego dnia korzystać bez-
płatnie.

Swoje stoisko mieli również har-
cerze z Hufca Uroczysko Konstancin, 
którzy dzielili się z mieszkańcami Bet-
lejemskim Światłem Pokoju.

Tradycyjnie też podczas Jarmar-
ku Świątecznego życzenia świąteczne 
i noworoczne złożyli mieszkańcom 
burmistrzowie oraz reprezentanci ra-
dy miejskiej.   

Tekst i zdjęcia Agnieszka Maj

Jarmark Świąteczny 
w zimowej oprawie

Mieszkańcy gorąco przyjmowali  
występy zarówno najmłodszych,  
jak i seniorów

Zimowa oprawa świątecznej imprezy zdarza się w ostatnich latach  
wyjątkowo rzadko

K iedy za pośrednictwem Krajowej 
Mapy Zagrożeń Bezpieczeństwa 

pojawiło się zgłoszenie o 15-latku, któ-
ry jeździ szarym bmw, nie stosując się 
do przepisów ruchu drogowego, reak-
cja ze strony policjantów piaseczyń-
skiej drogówki była natychmiastowa. 
Informacja ta została przekazana do 
wiadomości wszystkich policjantów 
pełniących służbę na drogach powiatu, 
a kontrola drogowa 10 grudnia zakoń-
czyła się sukcesem i potwierdzeniem 
zgłoszonego zagrożenia. 

W trakcie patrolu na terenie Góry 
Kalwarii, funkcjonariusze dostrzegli 
opisane bmw, poruszające się z nad-
mierną prędkością. Natychmiast za-
reagowali, zatrzymując kierowcę do 
kontroli drogowej. Okazało się, że za 
kierownicą siedzi 15-latek, który po-
stanowił urządzić sobie „przejażdżkę” 
skradzionym przez siebie pojazdem. 
Niesfornego nastolatka przekazano 
siostrze, a pojazd zwrócono właści-
cielowi. Sprawa chłopca, mieszkań-
ca powiatu piaseczyńskiego, znaj-
dzie swój finał w Sądzie Rodzinnym  
w Piasecznie. 

\\\   KMZB – co jeszcze  
możesz zgłosić?

Dzięki naniesieniu tego zgłoszenia 
na Krajową Mapę Zagrożeń Bezpie-
czeństwa, zagrożenie zostało wyeli-
minowane, a osoba odpowiedzialna 
za ten czyn nie uniknie odpowiedzial-
ności. Policja zachęca mieszkańców 

do korzystania z KMZB w przypadku 
posiadania informacji na temat zagro-
żeń takich jak akty wandalizmu, dzikie 
wysypiska śmieci, niszczenie zieleni, 
niewłaściwa infrastruktura drogowa, 
wymagające pomocy osoby bezdom-
ne, a także wałęsające się bezpańskie 
psy, znęcanie się nad zwierzętami, 
miejsca spotkań małoletnich zagro-
żonych demoralizacją, kłusownictwo, 
nielegalne rajdy samochodowe, czy 
poruszanie się po terenach leśnych  
quadami.

Krajowa Mapa Zagrożeń Bezpie-
czeństwa (KMZB) jest bezpłatną apli-
kacją, którą można obsługiwać przy 
pomocy komputera lub telefonu. Każde 
zgłoszenie za jej pośrednictwem trafia 
do policjantów, którzy bezpośrednio 
zajmują się rozwiązaniem wskazanego 
problemu i w przypadku potwierdze-
nia jego eliminacją. 

Anna Żuber

15-latek szalał 
kradzionym BMW

Sprawa 15-letniego 
mieszkańca  

powiatu piaseczyńskiego 
znajdzie swój finał  

w Sądzie Rodzinnym  
w Piasecznie

dokończenie ze str. 1

dokończenie 
ze str. 1
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Każda rodzina znajduje na to pytanie 
inną odpowiedź, jednak można wypróbo-
wać kilka sposobów, które mogą się spraw-
dzić: Dostosujmy plany do możliwości na-
szych i naszych dzieci, zaangażujmy dzieci  
w proste aktywności – jeśli cały dzień będą 
oglądać bajki, bo dorośli są zajęci przygoto-
waniami, to prawdopodobnie odreagują  to  
w najmniej odpowiednim momencie, pa-
miętajmy o spacerze, posiłku, drzemce, nie 
rezygnujmy z codziennych rytuałów, jeśli 
to możliwe, korzystajmy z pomocy. Waż-
niejsze jest wspólne przygotowywanie niż 
końcowy efekt. Zapewne nie unikniemy 
gwałtownych emocji dziecka, jeśli przyj-
miemy je spokojnie, pomożemy mu sobie 
z nimi poradzić. Święta to również czas, gdy 
możemy obserwować malucha w innej 
niż codzienna sytuacji. Dzieci rozwijają się  
w różnym tempie, różnie też reagują na to, 
co się wokół dzieje. Bywają jednak sytuacje, 
w których warto skorzystać z opinii specja-
listy. Czasem, mimo niepokojących sygna-
łów unikamy specjalistów, podświadomie 
obawiając się oceny. Jeśli coś nas niepokoi 

– zawsze warto wykonać diagnozę funkcjo-
nalną – czyli wykonaną przez specjalistów, 
wieloaspektową  ocenę rozwoju dziecka.

Serdeczne zapraszamy Rodziców  
i Opiekunów do Zielonej Olchy – Ośrod-
ka Diagnostyczno-Terapeutycznego pod 
Tarczynem, ul. Świerkowa 14, Pawłowice, 
tel. 502 535 787, kontakt@zielonaolcha.pl, 
www.zielonaolcha.pl

Boże Narodzenie to wyjątkowy czas. Jeśli w rodzinie są małe dzieci, 
to również okres wyzwań dla rodziców. Emocje związane  
z oczekiwaniem na prezenty, przygotowania, goście, wizyty,  
inny niż zwykle rytm dnia, to wszystko powoduje, że rzeczywistość 
często nie przypomina obrazków z reklam. Co możemy zrobić,  
by pomóc dzieciom i nam samym dobrze ten czas przeżyć? 

Nowe miejsce pomocy 
psychologiczno-
-pedagogicznej 
dla dzieci i ich rodzin

\\\ PIASECZNO 

Po przebudowie ulicy 
Geodetów zniknęła część  
wiat przystankowych,  
na co narzekają pasażerowie 
komunikacji miejskiej.  
Ich brak jest uciążliwy 
szczególnie teraz.     

M ieszkańcy długo, bo kilkanaście 
miesięcy, czekali na oddanie do 

użytku zmodernizowanej ul. Geode-
tów. Gdy z początkiem października 
samochody wróciły na drogę, niemiła 
niespodzianka czekała na korzystają-
cych z komunikacji miejskiej, bo oka-
zało się, że przy jesiennej słocie nie ma 
miejsca, w którym mogliby poczekać 
na przyjazd autobusu.

Z jakimi niedogodnościami wiąże 
się brak wiat, w których można by się 
schronić przed ulewnym deszczem, 
intensywnie padającym śniegiem, czy 
silnym wiatrem, najlepiej wiedzą osoby 
regularnie korzystające z transportu 
zbiorowego. Wiaty przydają się nie tyl-
ko zimą czy jesienią, ale też latem, bo 
oczekując na autobus, można skryć się 
przed palącym słońcem. 

\\\   Kwestia porozumienia
– Czy w tym rozliczeniu zawarte 

jest zainstalowanie z powrotem wiat 
przystankowych – pytała podczas 
ostatniej rady miejskiej radna Hanna 
Krzyżewska przy okazji uchwały bu-
dżetowej, w której dokładano środki 

na rozliczenie remontu ul. Geodetów. 
– Wiaty w latach poprzednich były wy-
walczone i chciałabym, żeby wróciły 
na swoje miejsce – dodała. – Te, które 
mogliśmy od razu postawić, zostały 
postawione – poinformował wicebur-
mistrz Robert Widz. – Pozostałe miej-
sca musimy rozważyć. Ulica została 
całkowicie przebudowana, powstały 
ciągi pieszo-rowerowe i chodniki, więc 
trudno mówić o tym, żeby wiaty mogły 
wrócić na to samo miejsce. Będziemy 
analizować każdy przystanek i patrzyć, 
czy możliwe jest ustawienie kolejnych 
wiat.

Radna Katarzyna Krzyszkowska-
-Sut, która w sprawie wiat w ciągu 
ul. Geodetów interweniowała już w 
październiku, przypomniała, że na ul. 
Julianowskiej pomimo braku miejsca 
na gruncie gminnym, miastu udało się 
porozumieć z właścicielem sąsiedniej 
działki. – Na tym właśnie polega analiza 
sytuacji, jeśli nie możemy postawić na 
gminnej działce, to będziemy próbo-
wali porozumieć się z właścicielami 
sąsiednich gruntów – zapewnił Robert 
Widz. 

Tekst i zdjęcie Anna Żuber

Jest szansa na wiaty

\\\ GÓRA KALWARIA 

Gmina wystawiła  
na sprzedaż zespół działek 
na obrzeżach miasta. 
Nieruchomości przy ulicy 
Leśnej przeznaczone są  
pod budownictwo 
mieszkaniowe.   

G mina sprzedaje nieruchomość 
składającą się z kompleksu dzia-

łek o ogólnej powierzchni nieco ponad 

7 ha, położonych w pobliżu obwodnicy 
Góry Kalwarii. W miejscowym planie 
zagospodarowania przestrzennego 
przewidziano w tym miejscu zabudo-

wę mieszkaniową oraz zieleń parkową 
z dopuszczeniem usług.

Nieruchomość jest niezabudowa-
na, nieogrodzona i nieuzbrojona, za to 
porośnięta drzewami. Ma dostęp do 
drogi publicznej, czyli ulicy Leśnej, któ-
ra jest drogą gminną. W sąsiedztwie 
kompleksu istnieje już zabudowa jed-
norodzinna. 

Cena wywoławcza za kompleks to 
niemal 4 mln zł, do której należy doli-
czyć 23-procentowy VAT.

Anna Żuber

Działki przy Leśnej do wzięcia 

Brak wiat przystankowych jest  
szczególnie uciążliwy zimą
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Budżet pełen wyzwań

Konstrukcja budżetu na 2023 rok jest olbrzymim wyzwaniem  
dla samorządów. Mniejsze dochody z PIT w związku ze zmianami 
podatkowymi, drastycznie rosnące ceny energii elektrycznej i ciepła, 
wzrost kosztów pracy i inflacja, to wszystko trzeba uwzględnić przy 
planowaniu finansów gminy na przyszły rok. 

Projekt budżetu Gminy Piaseczno na 2023 rok zakłada dochody  
w kwocie 579 245 356 zł oraz wydatki na poziomie 738 889 822 zł. 
Wzrost kosztów energii, ogrzewania i pracy, sprawia, że znaczą-
co rosną koszty bieżące gminy. Samorząd musi bowiem utrzymać 
wszystkie szkoły i przedszkola, instytucje kultury, sportu czy pomocy 
społecznej. Do tego dochodzą koszty utrzymania infrastruktury dro-
gowej, w tym oświetlenie, bieżące remonty czy sprzątanie. W 2023 
roku wzrosną również koszty transportu publicznego, do którego 
gmina Piaseczno dołoży już ponad 28 mln zł. 

– Mimo tych wyzwań związanych z rosnącymi kosztami bieżący-
mi gminy, nie chcemy rezygnować z zadań, które pozwalają gminie 
się rozwijać – podkreśla burmistrz Daniel Putkiewicz. Łącznie na in- 
westycje gmina Piaseczno chce przeznaczyć 173 373 500 zł.

Nowe obiekty kulturalne
W 2023 roku kontynuowane będą inwestycje związane z kul-

turą. Dobiegają końca prace przy modernizacji dwóch zabytkowych 
budynków w ścisłym centrum miasta – Starej Plebanii, która stanie 
się siedzibą Muzeum Piaseczna oraz dawnego budynku strażnicy 
OSP przy ulicy Puławskiej 3, w której działać będzie Muzeum  
Sztuki Współczesnej Józefa Wilkonia. Trwają również prace przy 
renowacji Poniatówki. Po ich zakończeniu na początku 2024 roku,  
w budynku będzie działał jeden z oddziałów Muzeum Piaseczna oraz 
kawiarnia. 

– Chcemy również ogłosić konkurs na projekt dla budowy sali  
teatralno-kinowej oraz nowego ratusza w ramach realizacji nowej 
wizji śródmieścia zawartej w projekcie Piaseczno odnowa – infor- 
muje burmistrz Daniel Putkiewicz.

Priorytetowe inwestycje 
Jedną z priorytetowych inwestycji na 2023 rok jest budowa 

basenu przy ul. Chyliczkowskiej. Realizacja tego przedsięwzięcia 
miała się rozpocząć już w tym roku, ale napotkała na trudności for-
malne. Budowę basenu Gmina Piaseczno chciała powierzyć gminnej 
spółce PWiK Piaseczno, ale decyzję tę zakwestionowała Regionalna 
Izba Obrachunkowa. W najbliższym czasie gmina wypracuje nowy 
model realizacji tej inwestycji. 

– Budowa basenu jest priorytetem ze względu na grunt, który 
otrzymaliśmy od Skarbu Państwa z przeznaczeniem na konkretny 
cel, który musimy zrealizować w określonym czasie – podkreśla 
burmistrz Daniel Putkiewicz. – A dodatkowo wiemy, że inwestycja 

ta jest potrzebna naszym mieszkańcom, ponieważ stary basen, przy  
ul. Sikorskiego, nie był w stanie sprostać potrzebom dynamicznie  
rozwijającej się gminy już w momencie jego otwarcia.

W 2023 roku Gmina planuje też ogłoszenie przetarg na budowę 
szkoły w Julianowie. Równocześnie realizowana jest budowa układu 
drogowego, który będzie obsługiwał nową placówkę oświatową. 
Jeśli wszystko pójdzie zgodnie z planem, szkoła powinna być gotowa  
w 2025 roku. 

100 milionów złotych na drogi
Samorząd nadal zamierza inwestować w drogi – zarówno gminne, 

jak i te realizowane przy współpracy z powiatem czy samorządem 
wojewódzkim. 

– Jednym z ważniejszych zadań jest cały pakiet dróg dojazdo- 
wych do węzła Antoninów na trasie S7 – mówi burmistrz Daniel 
Putkiewicz. – W porozumieniu z powiatem projektujemy też przebu-
dowę ulicy Sienkiewicza czy skrzyżowanie ulic Okulickiego i Wojska 
Polskiego.

W 2023 roku kontynuowana będzie budowa ulicy Tukanów 
czy przebudowa ulicy Urbanistów. Samorząd planuje też budowę 
nowych dróg, m.in. Polnej w Chylicach, Kordiana w Piasecznie, 
Kwiatów Polnych w Wólce Kozodawskiej czy Ptaków Leśnych w Jas-
trzębiu. Łącznie na inwestycje drogowe Gmina Piaseczno planuje 
przeznaczyć w 2023 roku ponad 103 mln złotych.

Więcej zieleni w mieście
W 2023 roku planowana jest również rewitalizacja dwóch za-

betonowanych placów w ścisłym centrum. Na rynku oraz placu 
przy skrzyżowaniu ulic Puławskiej i Jana Pawła II pojawią się nowe 
drzewa. Kontynuowane będą również prace przy budowie Traktu  
nad Perełką.

Ostateczną decyzję o kształcie budżetu Gminy Piaseczno na rok 
2023 Rada Miejska podejmie podczas sesji w dniu 28 grudnia 2022 r.

W mieście pojawi się więcej zieleni 

Budżet na 2023 rok będzie najtrudniejszym na przestrzeni wielu ostatnich lat.  
Choć znacząco rosną zarówno koszty bieżące utrzymania gminnych jednostek  

oraz infrastruktury, Gmina Piaseczno nie zamierza rezygnować z inwestycji.

URZĄD MIASTA I GMINY PIASECZNO  

P R O M O C J A

ul. Kościuszki 5, tel. 22 70 17 500, www.piaseczno.eu

\\\ PIASECZNO 

Dlaczego pies i kot  
to zły pomysł na prezent  
pod choinkę?   

O adopcji zwierząt, także przed 
świętami oraz ogromnym prob-

lemie ich bezdomności rozmawiamy 
z Dorotą Perłowską, założycielką  
i prezeską fundacji Rasowy Kundel  
z Piaseczna.
\\\ Czy pies i kot to zły pomysł na pre-
zent pod choinkę?
Święta mogą być okresem adaptacji ad-
opcji psa lub kota, bo osoby biorące pod 
swój dach zwierzaka najczęściej mają 
wtedy więcej czasu. Mogą się przygo-
tować na tę sytuację i poświęcić więcej 
czasu zwierzęciu. 

Zupełnie inną sprawą jest obdaro-
wywanie kogoś psem lub kotem. Zwie-
rzę to żywa istota, a nie coś, co można 
zapakować w pudełko i przewiązać 
wstążką. Trzeba też pamiętać, że to 
odpowiedzialność na kilkanaście lat. 
Uważam, że to musi być przemyślana i 
świadoma decyzja, a nie impuls, który 
pojawia się tuż przed Wigilią. Osoba, 
która ma adoptować zwierzę, musi 
być w ten proces zaangażowana, a nie 
zaskakiwana takim „prezentem” w po-
staci zwierzęcia.  

\\\ Jak wygląda wasza praca na rzecz 
bezdomnych zwierząt? 
Działamy profilaktycznie i edukujemy. 
Kluczem do ograniczania bezdomności 
jest kastracja, dlatego na to kładziemy 
nacisk. Stąd pomysł na akcję „Pies to 
przywilej”, w ramach której zbieramy 
środki na zasilanie funduszu, którego 
cel jest jeden – wykonywać zabiegi 
bez limitu. Do tej pory udało nam się 
wykastrować ponad 400 zwierząt, 
ale przyznam, że non stop mamy py-
tania o sfinansowanie kastracji, ale z 
braku środków musimy niektórym 
odmawiać. To, co przekazują na ten 
cel gminy, to wciąż kropla w morzu  
potrzeb.

Więcej o naszej akcji przeczytać 
można na stronie www.piestoprzywi-
lej.pl.

Oprócz tego mamy pod swoją opie-
ką ok. 20 zwierząt, którym szukamy 
nowych, odpowiedzialnych domów. 
\\\ Mimo działań wielu fundacji, 
takich jak Rasowy Kundel i coraz 
szerszej działalności schronisk dla 

zwierząt, „bezdomniaków” wcale 
nie jest mniej.
Jest ich ogromna ilość, wręcz jest ich 
coraz więcej! Wszystko przez to, że jest 
łatwa dostępność do tych zwierząt. Psa 
czy kota można przygarnąć, czy kupić 
za pośrednictwem popularnych ser-
wisów ogłoszeniowych. Niestety nowi 
właściciele często nie dbają o ich ka-
strację, więc prędzej czy później się 
rozmnażają. Ostatnio otrzymaliśmy 
telefon z prośbą o pomoc, bo komuś 
oszczeniła się suczka. Urodziło się 7 
szczeniaczków i ci ludzie nie mieli ich 
komu rozdać, ale my nie zawsze jeste-
śmy w stanie pomóc.     
\\\ Jak wygląda systemowe wsparcie 
w ramach działań na rzecz zwierząt 
i walki z ich bezdomnością? 
Ono jest jeszcze w powijakach. Dopiero 
zaczęto dostrzegać, że potrzeba wspar-
cia działań, mających na celu ograni-
czanie bezdomności wśród zwierząt, 
jest ogromna. 
\\\ Jak można pomagać „rasowym 
kundlom”? 
Największym wsparciem jest dla nas 
ustawienie przelewu stałego i to na-
prawdę nie muszą być duże kwoty. 
Ponadto, jeśli ktoś ma możliwość, to 
może zbierać na rzecz „rasowych kun-
dli”, ustawiając naszą puszkę w swoim 
sklepie czy punkcie usługowym. 

Za pośrednictwem strony www.
ubraniadooddania.pl przekazać moż-
na odzież do ponownego użycia, a za 
każdy jej kilogram otrzymujemy 1 zł. 
\\\ Dziękuję za rozmowę.

Rozmawiała Anna Żuber

Przyjaciel nie tylko 
od święta

Dorota Perłowska z podopiecznymi 
fundacji „Rasowy kundel”

Do tej pory udało nam 
się wykastrować ponad 

400 zwierząt, ale non stop 
mamy pytania  

o sfinansowanie kastracji
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\\\ ZGORZAŁA 

Powiatowy Inspektor  
Nadzoru Budowlanego uznał,  
że utwardzanie przez gminę 
ulic Gogolińskiej  
i Kormoranów to samowola 
budowlana i nakazał 
wstrzymanie jakichkolwiek 
prac.   

O tym, że PINB nakazał gminie 
wstrzymanie jakichkolwiek prac 

przy ulicach Gogolińskiej i Kormora-
nów w Zgorzale, samorząd poinfor-
mował na swojej stronie i w mediach 
społecznościowych na koniec listopa-
da. Winą za ten stan obarczając soł-
tysa Zgorzały Konrada Tkaczyka, co 
odbiło się szerokim echem w mediach 
społecznościowych, o czym więcej pi-
saliśmy zaledwie dwa numery temu 
w artykule: „Dróg nie utwardzimy, a 
winny jest sołtys”.

Mieszkańcy domagali się ujawnie-
nia dokumentu, w którym PINB miał 
zakazać prowadzenia prac na wspo-
mnianych ulicach, którymi codziennie 
poruszają się setki samochodów, a któ-
rych stan pozostawia wiele do życzenia. 
Gmina dokumentu nie ujawniła. 

\\\   Samowola budowlana 
Okazuje się, że Powiatowy Inspek-

tor Nadzoru Budowlanego uznał obie 
drogi za samowolę budowlaną.

Decyzję ws. ul. Kormoranów PINB 
wydał 4 listopada. Nakazał w niej gmi-
nie wstrzymanie jakichkolwiek robót i 
wskazał na możliwość legalizacji, której 
koszt miałby wynieść 25 tys. zł. Sprawę 
tę badał w związku ze skargą Konrada 
Tkaczyka na prowadzone na drodze ro-
boty budowlane. Chodziło o wyjątkowo 
pylące kruszywo, którym utwardzono 
drogę, na co skarżyło się bardzo wie-
lu mieszkańców wsi. W efekcie PINB 
wezwał przedstawiciela urzędu, który 
wyjaśnił, że na ul. Kormoranów prowa-

dzone są prace remontowe w ramach 
bieżącego utrzymania dróg. 

– Podczas składania wyjaśnień nie 
przedstawiono dokumentów dotyczą-
cych zgłoszenia bądź pozwolenia na 
budowę dla przedmiotowej inwestycji. 
Ponadto, jak wynika z informacji uzy-
skanych pisemnie ze Starostwa Powia-

towego w Piasecznie, nie odnaleziono 
w archiwum dokumentacji związanej 
z wydaniem pozwolenia na budowę 
bądź dokonaniem zgłoszenia inwesty-
cji polegającej na budowie lub remon-
cie drogi na ww. nieruchomości. Należy 
zatem przyjąć, iż obiekt zrealizowany 
został bez wymaganego pozwolenia 

na budowę prawdopodobnie po 2014 
roku, na co wskazują zdjęcia lotnicze 
z Systemu Informacji Przestrzennej 
Powiatu Piaseczyńskiego – czytamy w 
uzasadnieniu decyzji PINB.

Jeśli chodzi o ulicę Gogolińską, 
decyzja o wstrzymaniu robót budow-
lanych zapadła 9 listopada br. PINB 
wydała ją po zbadaniu sprawy, którą 
przekazał mu Główny Inspektorat 
Ochrony Środowiska w Warszawie, 
do którego mieszkańcy zwrócili się z 
prośbą o zbadanie kwestii utwardzania 
drogi wyjątkowo pylącym tłuczniem. 

– Jak wynika z oświadczenia złożo-
nego do protokołu w dniu 14.09.2022 
r. przez jednego z mieszkańców My-
siadła, ulica Gogolińska była drogą 
gruntową wykorzystywaną przez rol-
ników i stanowiła główny dojazd do pól 
uprawnych oraz jako dojazd do zabu-
dowań. Sukcesywnie była utwardzana 
tłuczniem od ok. 2016 roku. Ponadto z 
informacji uzyskanych pisemnie w dniu 
06.10.2022 r. wynika, iż inwestor, Gmi-
na Lesznowola, nie posiada pozwolenia 

na budowę dla inwestycji polegającej 
na budowie lub remoncie tej drogi – 
pisze PINB w uzasadnieniu decyzji.

\\\   Legalizacja czy zażalenie?
Podobnie jak w przypadku ul. Kor-

moranów, gmina może podjąć decyzję o 
legalizacji, co ponownie miałoby kosz-
tować  25 tys. zł. Może również złożyć 
zażalenie na te decyzje do WINB. Jaką 
drogę obrała? Na razie nie otrzymali-
śmy odpowiedzi z urzędu w tej spra-
wie.

W przypadku ul. Gogolińskiej po-
wiat wydał decyzję ZRID dla jej budowy 
pod koniec lipca. Jednak ze względu na 
koszty inwestycji zadanie to nie zna-
lazło się w projekcie budżetu na przy-
szły rok ani w Wieloletniej Prognozie 
Finansowej. 

Stan ulic Gogolińskiej i Kormora-
nów jest oczywiście w sytuacji braku 
jakichkolwiek prób równania fatalny. 
Kiedy sytuacja miałaby się zmienić, na 
razie trudno powiedzieć.

Agnieszka Maj 

Gogolińska i Kormoranów to samowole budowlane
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Przejazd ulicą Gogolińską od dawna jest utrudniony
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\\\ PIASECZNO 

Nad osiedlem „Julianka” wisi 
widmo faktur grozy za gaz, 
a ok. 1500 mieszkańców 
czeka drastyczna podwyżka 
czynszu! Wszystko przez 
działania spółki państwowej 
PGNiG, która traktuje 
wspólnotę mieszkaniową, 
dzierżawiącą kotłownię, jako 
wytwórcę ciepła, komercyjnie 
zarabiającego na gazie.   

O siedle „Julianka” to dwa budynki 
(wspólnota Julianka i budynek 

Agencji Mienia Wojskowego), w któ-
rych mieści się ok. 300 lokali. Aby je 
ogrzać, wspólnota mieszkaniowa wy-
dzierżawiła i wyremontowała za blisko 
1 mln zł kotłownię od prywatnej firmy, 
ale odbiorcą ciepła są także lokale na-
leżące do Agencji Mienia Wojskowego. 
AMW podpisała ze wspólnotą umowę 
na korzystanie z wytworzonego ciepła 

w zakresie ogrzewania i ciepłej wody 
użytkowej.  

\\\   Mieszkańcy dostaną  
po kieszeniach

– Chcieliśmy podpisać z PGNiG ce-
sję, aby móc bezpośrednio rozliczać się 
ze spółką za gaz – mówi Jacek Lęgow-
ski, członek zarządu wspólnoty miesz-
kaniowej „Julianka”. – Okazuje się, że 
PGNiG traktuje nas jako producenta 
gazu, mimo iż my jedynie udostępnia-
my go AMW i na tym nie zarabiamy. 
W efekcie próbuje się nam narzucić 
taryfy komercyjne, które są zupełnie 
inne, niż taryfy dla osiedli mieszka-
niowych. Stawki są trzy, czterokrotnie 
wyższe. Zamiast 2,99 zł za metr sześ-
cienny gazu lokatorzy płaciliby 13 zł  
– dodaje.

Wspólnota obliczyła, że faktury 
za gaz wpłyną na podwyżkę czynszu 
i to nie małą - ze średnio 700 zł do na-
wet 1200-1500 zł. Co ciekawe, spółka 
PGNiG nie podjęła jeszcze ostatecznej 
decyzji w sprawie „Julianki”, jednak 

dopóki jej nie będzie, mieszkańcy za-
płacą według wyższej taryfy. – To ku-
riozum, bo sprawa ciągnie się już od 
lutego, wysyłamy pisma odwołujące 
się, ale bez skutku – mówi Lęgowski. 
– Ostatnio długo czekaliśmy na odpo-
wiedź ze strony państwowej spółki, aż 
otrzymaliśmy informację, że ponieważ 
nam nie odpowiedzieli na ostatnie 
pismo, to pozostajemy przy taryfie ko-
mercyjnej. Sytuacja jest patowa, bo albo 
mieszkańcy i AMW dostaną mocno po 
kieszeniach, albo będą mieli zimno w 
lokalach. Premier obiecywał ochronę 
dla wspólnot i ich mieszkańców przed 
wysokimi cenami za gaz, a tu państwo-
wa spółka próbuje nas przyprzeć do 
muru – oburza się Lęgowski. 

\\\   Wciąż bez odpowiedzi
W tej sprawie radca prawny wspo-

magający wspólnotę mieszkaniową już 
kilkukrotnie wysyłał pisemnie pod-
stawę prawną ochrony taryfowej dla 
wspólnoty. Niestety do dzisiaj wspólno-
ta nie otrzymała oficjalnej odpowiedzi.

– Złożyliśmy również dwukrot-
nie, w tym dodatkowo również AMW, 
stosowne oświadczenia o tym, że 
wykorzystujemy gaz wyłącznie do 
ogrzewania mieszkań, również w tym 
przypadku pozostało bez odpowiedzi 
– potwierdza administrator nierucho-
mości Marcin Kręcisz. – Sytuacja jest o 
tyle dziwna, że spółka z większościo-
wym udziałem Skarbu Państwa, ma-
jąca obowiązek respektować ustawę o 
szczególnych rozwiązaniach służących 
ochronie odbiorców paliw gazowych 

w związku z sytuacją na rynku gazu, 
która weszła w życie 29 stycznia 2022 
roku, od wielu miesięcy nie potrafi za-
kwalifikować podmiotu wspólnoty jako 
budynku mieszkalnego, a nie podmiotu 
komercyjnego – dodaje Kręcisz.

W poniedziałek zapytaliśmy PGNiG 
o to, dlaczego traktuje wspólnotę 
mieszkaniową jako klienta komercyj-
nego, ale na razie nie otrzymaliśmy 
odpowiedzi.

Tekst i zdjęcia Anna Żuber

Julianka pod murem 

Osiedle Julianka ma jedną z nowocześniejszych kotłowni w okolicy 
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\\\ KRAJ 

WOPR-owcy przestrzegają 
przed wchodzeniem na lód. 
Instruują też, co zrobić,  
gdy się pod nami załamie 
albo będziemy chcieli pomóc 
osobie, znajdującej się  
w lodowatej wodzie.   

U jemne temperatury, które pojawi-
ły się w ostatnich dniach, nie dają 

gwarancji, że lód wytrzyma ciężar czło-
wieka. Do przypadków utonięć w wy-
niku załamania się tafli lodu najczęściej 
dochodzi podczas zabawy dzieci, jazdy 
na łyżwach po otwartych akwenach, ło-
wienia ryb w przeręblach czy po prostu 
spacerowania.  

W ramach działań profilaktycznych 
Piaseczyńskie WOPR - Grupa Interwen-
cyjna Góra Kalwaria instruuje jak dbać 
o bezpieczeństwo na akwenach pod-
czas zimy. 

– Wchodząc na zamarznięty zbior-
nik, zawsze ryzykujesz – przestrzegają. 

Podpowiadają też co zrobić, gdy doj-
dzie do niebezpiecznego zdarzenia na 
akwenie.

\\\   Do brzegu  
w pozycji leżącej 

Gdy załamie się pod tobą lód staraj 
się zachować spokój, unikaj gwałtow-
nych ruchów. Uważaj, aby nie wpły-
nąć pod lód. Rozłóż szeroko ręce, aby 
zwiększyć kontakt z pokrywą lodową. 
Staraj się wydostać z wody, ostrożnie 
podciągając się na rękach. 

Gdy wydostaniesz się na po-
wierzchnię lodu, poruszaj się w kie-
runku brzegu w pozycji leżącej, tak 
aby zmniejszyć nacisk na lód. Przez 
cały czas staraj się głośno wzywać  
pomocy.

\\\   Natychmiast  
wezwij pomoc

Natomiast, jeśli jesteś świadkiem 
zdarzenia, gdy pod kimś załamał się 
lód, natychmiast dzwoń na nr 112 i 
wezwij profesjonalną pomoc. Jeśli to 

możliwe, staraj się pomóc osobie po-
szkodowanej, cały czas pozostając na 
lądzie. Nie podawaj bezpośrednio ręki, 
ale jakiś przedmiot. 

Osoba, która przebywa w zimniej 
wodzie do 15 min, powinna być w sta-
nie chwycić taki przedmiot. Może to być 
kijek narciarski, konar drzewa, kij ho-
kejowy, sanki, linka holownicza z samo-
chodu czy nawet szal lub kurtka. Stojąc 
na lądzie, jesteśmy w stanie wyciągnąć 
w ten sposób osobę poszkodowaną.

Anna Żuber

Wchodząc na lód  
zawsze ryzykujesz

Wędkarze na stawie w Konstancinie-
-Jeziornie

\\\ PIASECZNO 

Sąd rejonowy odrzucił 
wniosek o zasiedzenie 
pałacyku w parku miejskim, 
złożony przez Stowarzyszenie 
Wychowanek Szkoły 
Gospodarstwa Wiejskiego 
„Chyliczanka”.   

N eoklasycystyczny zabytkowy 
budynek w południowej części 

parku miejskiego jest przedmiotem 
sporu pomiędzy lokalnymi władza-
mi a Stowarzyszeniem Wychowanek 
Szkoły Gospodarstwa Wiejskiego 
„Chyliczanka”. Stowarzyszenie od 1998 
roku prowadziło w obiekcie szkołę ka-
tolicką. W ostatnich latach w budyn-
ku liczącym blisko 1000 m kw. uczyło 
się zaledwie po kilku uczniów na rok  
szkolny. 

Z roku na rok kondycja pałacyku 
pogarszała się, aż w 2019 roku Powia-
towy Inspektor Nadzoru Budowla-
nego wyłączył obiekt z użytkowania, 
argumentując decyzję złym stanem 
technicznym. W sierpniu tego roku, 
sąd postanowił o wprowadzeniu po-
wiatu piaseczyńskiego w zarząd nie-
ruchomością, a komornik zażądał od 
stowarzyszenia Wychowanek Szkoły 
Gospodarstwa Wiejskiego „Chyliczan-
ka” otwarcia budynku i przekazania 

starostwu kluczy. Wówczas członkowie 
stowarzyszenia deklarowali, że mają 
zamiar nadal prowadzić w obiekcie 
szkołę, licząc zapewne na pozytywną 
dla siebie decyzję w sprawie o zasie-
dzenie.

\\\   Będzie odwołanie?
W środę 14 grudnia sąd rejonowy 

w Piasecznie odrzucił wniosek stowa-
rzyszenia. – Decyzja wprawdzie nie 
jest prawomocna, ale my na pewno 
nie będziemy się odwoływać, chociaż 
zapewne zrobi to stowarzyszenie, aby 
zagrać na zwłokę – mówi wicestarosta 
Zdzisław Lis. – Obecnie czekamy na 
przekazanie nam z sądu uzasadnienia 
decyzji – dodaje. 

Jeśli wyrok uprawomocni się i 
władze nad nieruchomością przejmą 
lokalni włodarze, pojawi się szansa na 
gruntowny remont pałacyku, aby mógł 
służyć szerszej części społeczeństwa. 

Budynek był gmachem Szkoły Go-
spodarstwa Wiejskiego w Chyliczkach, 
która rozpoczęła działalność w 1891 
r., początkowo w starych zabudowa-
niach folwarcznych. Jej przeniesienie 
do ufundowanego przez hrabinę Cecy-
lię Plater-Zyberkównę budynku odbyło 
się w 1902 r. 

Część pałacu zajmuje kaplica, która 
jest czynna od momentu jego wybu-
dowania.

Tekst i zdjęcie Anna Żuber

Wniosek o zasiedzenie 
odrzucony

Decyzja w sprawie odrzucenia wniosku o zasiedzenie nie jest prawomocna
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– Jesteście naszą najlepszą inwestycją – zwrócił się do wyróżnionej 
młodzieży burmistrz Arkadiusz Strzyżewski. Stypendystom pogratulo- 
wał tradycyjnie na gali w hali sportowej przy ul. por. Białka. Odbyła się,  
w dwóch odsłonach, 12 grudnia. – Mam nadzieję, że po studiach i na-
braniu doświadczenia wrócicie do Góry Kalwarii, aby tworzyć kapitał 
naszej gminy – dodał włodarz.

Za wyniki w nauce uhonorowano 171 talentów. Za osiągnięcia spor-
towe – 50, a artystyczne – 19. Podwójne stypendia dostało 16 osób,  
a na potrójne, jako jedyna, zasłużyła Natalia Lewandowska ze Szkoły 
Podstawowej im. Polski Niepodległej w Baniosze. Oprócz tego kolejnym 
35 uczniom przyznano nagrody rzeczowe.

– Myślałam, że wcześniej, w czasie pandemii, stypendystów przybyło 
dlatego, bo w trakcie nauki zdalnej było wam łatwiej otrzymywać dobre 
oceny. W tym roku jednak udowodniliście, że nauka zdalna nie ma tu nic 
do rzeczy. Jesteście po prostu zdolni i pracowici – chwaliła nagrodzonych 
Aleksandra Fedynicz-Komosa, przewodnicząca Rady Miejskiej.

Samorząd gminy przeznaczył w tym roku na stypendia burmistrza 
prawie 225 tys. zł. Galę stypendialną uświetnili tancerze trenujący  
w Uczniowskim Klubie Sportowym Emotion.

Oto zwycięzcy w poszczególnych kategoriach:
soliści z klas I–III:

Antonina Wszeborowska, SP nr 2 w Górze Kalwarii,  
pastorałka „Gore gwiazda Jezusowi”;

soliści z klas I–III  
z własnym akompaniamentem:

Maria Niezgoda, SP w Czachówku, kolęda „Cicha noc”;
zespoły z klas I–III:

Hanna Gielmuda, Filip Szczygieł ze SP w Czersku, kolęda „Zornicka”;
soliści z klas IV–VI:

Zuzanna Kołodziejska, SP w Brześcach, kolęda „Jezus malusieńki”;
soliści z klas IV–VI  

z własnym akompaniamentem:
Aleksander Serafin, SP w Brześcach, kolęda „Przybieżeli do Betlejem”;

zespoły z klas IV–VI:
Alicja Choińska, Natalia Bakuła, Anna Bednarek, Dominik Smolarek, 

SP nr 1 w Górze Kalwarii, pastorałka „Skrzypi wóz”;
soliści z klas VII–VII:

Weronika Kołodziej, SP w Kątach, pastorałka „Święta w nas”;
soliści z klas VII–VIII  

z własnym akompaniamentem:
Aniela Hulanicka, SP w Czachówku „Lulajże, Jezuniu”;

zespoły z klas VII–VIII:
Anna Janiec, Oliwia Durka, Marta Banasiak, Aniela Hulanicka,  

SP w Czachówku, kolęda „Ach, ubogi żłobie”.

Rada Miejska Góry Kalwarii uchwałą nr LXXI/633/2022 z 26 kwietnia 
br. zdecydowała o przystąpieniu do sporządzenia strategii. Powstał pro-
jekt, a teraz trwają konsultacje społeczne.

Każdy z mieszkańców może wyrazić pisemnie swoje zdanie o projek-
cie dokumentu. Wypełniony formularz (druk jest na stronie gorakalwar-
ia.pl) należy:
● przesłać w formie elektronicznej na adres strategia@gorakalwaria.pl 
lub
● wydrukowany dostarczyć do kancelarii Urzędu Miasta i Gminy Góra 
Kalwaria, ul. 3 Maja 10.

Elementem konsultacji społecznych było także spotkanie dla wszyst-
kich zainteresowanych, które odbyło się w naszym ratuszu 20 grudnia.

Konsultacje potrwają do 5 stycznia 2023 r.
Z projektem strategii można zapoznać się pod adresem internetowym 

gorakalwaria.pl.
Serdecznie zachęcamy do przekazywania nam swoich uwag.

Stypendyści 
– najlepsza inwestycja

Ze śpiewem 
poszły do stajenki

Czekamy na twoją opinię 
o strategii

Po raz kolejny rekordowa liczba uczniów zapracowała na stypendia burmistrza Góry Kalwarii.  
Nagrody finansowe otrzymało 257 osób, o siedem więcej niż w 2021 roku.

Dzieci z 10 szkół podstawowych w piątek  
w Ośrodku Kultury wzięły udział w XI Gminnym  

Festiwalu Kolęd i Pastorałek. Wydarzenie,  
któremu patronował burmistrz Góry Kalwarii,  
zorganizowała podstawówka w Czachówku.

Trwają konsultacje społeczne dotyczące Strategii Rozwoju Miasta i Gminy Góra Kalwaria do 2030 r.  
Każdy mieszkaniec może wyrazić opinię na temat projektu dokumentu.

URZĄD MIASTA I GMINY GÓRA KALWARIA ul. 3 Maja 10,  tel. 22 484 33 00, www.gorakalwaria.pl
P R O M O C J A

Potrójne stypendium jako jedyna dostała Natalia Lewandowska  
(obok burmistrz Arkadiusz Strzyżewski)
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J uż za chwilę przełamiemy się opłat-
kiem, obdarujemy prezentami i 

zasiądziemy do świątecznego stołu. 
Gwiazdka nierozerwalnie kojarzy nam 
się z szeregiem tradycji, które są z nami 
od pokoleń. Rzadko zastanawiamy się, 
jak karp czy opłatek trafiły pod nasz 
dach. Tymczasem każdy ze świątecz-
nych zwyczajów ma swoją wyjątkową 
historię i pokazuje splot rozmaitych 
kultur. 

W tradycji chrześcijańskiej Wigilia 
upamiętnia ucztę pierwszych chrześ-
cijan w Rzymie. Wówczas dzielono się 
pokarmem i łamano chlebem. Zwyczaj 
łamania chleba pozostał z nami, choć w 
zmienionej formie. Dzisiejszy opłatek 
narodził się w X wieku we Francji. Bene-
dyktyni z klasztoru w Cluny sporządzali 
cienki jak papier chleb z najczystszej 
wody i najlepszego ziarna, a wypieko-
wi towarzyszyły modlitwy i pieśni. Do 
Polski opłatek przywędrował prawie 
500 lat później, a jego produkcją zajmo-
wali się organiści. Specjalny, kolorowy 
opłatek przygotowywano również dla 
zwierząt domowych, na pamiątkę ich 
obecności przy narodzinach dzieciątka 
Jezus. Dziś opłatek wypiekany jest już 
nie tylko w klasztorach czy zakonach, 
ale także w prywatnych piekarniach.

Tego dnia tradycyjnie jemy postne 
potrawy, a na stole króluje ryba. Oczy-
wiście – najlepiej karp. Co ciekawe, 
spożywanie akurat tej ryby jest jedną 
z najmłodszych świątecznych tradycji. 
Jeszcze przed wojną Polacy wybierali 
raczej lina czy sandacza. Pojawienie 
się karpia to zasługa Hilarego Minca, 
ministra przemysłu i handlu w rządzie 
Józefa Cyrankiewicza. Po tym, jak wojna 
zrujnowała przemysł rybacki, świeże 
ryby stały się towarem deficytowym. 
Karp, jako ryba łatwa i tania w hodowli, 
stanowiła idealne rozwiązanie prob-
lemu. W kraju masowo zaczęły więc 
powstawać stawy rybne. Aby wesprzeć 
popularyzację tej dotychczas rzadko 

spożywanej ryby, Minc ukuł hasło 
„Karp na każdym wigilijnym polskim 
stole”. Dodajmy do tego fakt, iż w nie-
których zakładach pracy świąteczną 
„premię” wypłacano właśnie pod po-
stacią karpia i już mamy gotową trady-
cję, która przetrwała do dziś. 

Jak więc widać, nasze współczesne 
zwyczaje świąteczne łączą w sobie po-
nad 2000 lat historii zmieniającego się 
świata. Warto znać ich pochodzenie, bo 
to nie tylko ciekawostki, którymi mo-
żemy podzielić się z bliskimi przy wi-
gilijnym stole, ale również nieodłączna 
część naszej tożsamości. 

Redakcja

Dlaczego Wigilia to Wigilia? 
Trudno wyobrazić sobie Boże Narodzenie bez towarzyszących świętom tradycji.  
Ale czy wiemy, skąd wzięły się te zwyczaje? 

Tradycję spożywania karpia zawdzięczamy... rządowi Józefa Cyrankiewicza

\\\ WIZYTA DUSZPASTERSKA NA ZAPROSZENIE              
Parafia św. Anny trzeci rok z rzędu pozostaje przy indywidualnych zapro-
szeniach na „kolędę”. Jeśli chcemy, by duszpasterz nas odwiedził, musimy 
indywidualnie zgłosić chęć przyjęcia go. Możemy to zrobić na kilka sposo-
bów, w tym także przez Internet.  
Wizyta duszpasterska to jedna z nielicznych okazji do wspólnej modlitwy poza 
kościołem – w domu czy mieszkaniu. Od lat po Święcie Trzech Króli duszpaste-
rze przemierzali ulice, podlegające parafii, pukając od drzwi do drzwi. W parafii 
św. Anny w Piasecznie ks. proboszcz nie rezygnuje zupełnie z tradycyjnej formy 
spotkań, jednakże z racji ciągle trwających obaw wielu parafian dotyczących 
pandemii, „kolęda” odbędzie się nadal jedynie tam, gdzie o to poproszą. Można 
tę prośbę wyrazić na kilka sposobów.

Jak zaprosić księdza po kolędzie?
Jak informuje piaseczyńska parafia, chęć przyjęcia duszpasterza zgłosić można 
w zakrystii po mszy, wypełniając odpowiedni druk, a także w kancelarii parafii. 
Można także zeskanować za pomocą smartfona kod QR i wypełnić zgłoszenie. 
Formularz zgłoszeniowy dostępny jest również na stronie internetowej parafii 
http://www.sw-anna.pl/index.php/pl/node/97.
Osoby, które nie mają dostępu do Internetu i nie mogą wybrać się do parafii, 
mogą także zadzwonić do kancelarii parafialnej i telefonicznie poprosić o wizytę 
duszpasterza.
Jak dowiedzieliśmy się w parafii św. Anny w Piasecznie, terminy wizyt u wiernych 
ustalane będą indywidualnie już po świętach Bożego Narodzenia.

\\\ PIASECZNO 
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\\\ WIECZORNICA KOLĘDOWA              
We wtorek 27 grudnia o godzinie 18.00 Centrum Kultury w Piasecznie 
zaprasza serdecznie do Domu Kultury na wyjątkowe wydarzenie – Wie-
czornicę Kolędową.  
Usłyszymy przede wszystkim kolędy polskie wzbogacone poezją związaną z 
Bożym Narodzeniem, ale także kolędy świata. Wystąpią dla nas znakomici wyko-
nawcy związani z takimi instytucjami jak Opera Krakowska, Teatr Wielki Opera 
Narodowa, Filharmonia Narodowa, czy Teatr Roma. Wieczornica jest doskonałą 
okazją do zanurzenia się w świątecznym nastroju oraz integracji przy wspólnym 
śpiewaniu i słuchaniu pięknych kolęd. 
Wykonawcy:
Ewelina Hańska – sopran (Opera Krakowska, Teatr Roma Warszawa),
Ryszard Morka – bas (Teatr Wielki Opera Narodowa),
Andrzej Chrobak – trąbka (muzyk sesyjny Teatr Roma Warszawa),
Witold Wołoszyński – fortepian (Filharmonia Narodowa).
Wstęp wolny, obowiązują wejściówki. Dom Kultury, ul. Kościuszki 49, Piaseczno.

\\\ MONIKA BORZYM „WINTER SONGS”
– KONCERT NOWOROCZNY              
Zapraszamy na noworoczny wieczór pełen muzycznych doznań, zadumy 
oraz blasku gwiazd.   
Wyjątkowy głos Moniki Borzym, jednej z najbardziej interesujących wokalistek 
jazzowych nowego pokolenia oraz wybór ponadczasowych utworów o tematyce 
zimowej, tworzą oryginalną propozycję artystyczną.
Podczas koncertu noworocznego „Winter Songs” w Hugonówce usłyszymy m.in. 
niezapomniane utwory polskich autorów „Na całej połaci śnieg” (Przybora/
Wasowki), „Kolęda o miłowaniu moim” (Wojciech Młynarski) oraz najpiękniejsze 
światowe standardy „The Christmas song” czy „What are you doing New Year’s 
Eve”. Tego wieczoru nie zabraknie również muzycznych niespodzianek oraz 
dobrego humoru.
Monice Borzym na scenie towarzyszyć będzie zespół doskonałych instrumenta-
listów w składzie: Krzysztof Dys – fortepian, Andrzej Święs – kontrabas, Michał 
Bryndal – perkusja.
8 stycznia, godz. 17.00, KDK Hugonówka, ul. Mostowa 15.
Bilet 60 zł do kupienia w kasie KDK oraz ONLINE na hugonowka.pl.

\\\ PIASECZNO 

\\\ KONSTANCIN-JEZIORNA 

\\\ KONSTANCIN-JEZIORNA 

Najprawdopodobniej  
pomost nad Jeziorką 
przepadnie po raz kolejny  
ze względu na wysokie  
koszty realizacji. Mimo  
że Konstanciński Dom Kultury 
pozyskał na jego budowę 
blisko 900 tys. złotych.    

R adość mieszkańców z powro-
tu do idei zbudowania w Parku 

Zdrojowym konstancińskiego „molo” 
trwała krótko. Próbę realizacji pro-
jektu odłożonego już na półkę zadań 
niezrealizowanych, podjęła dyrektor 
Konstancińskiego Domu Kultury Edy-
ta Markiewicz-Brzozowska. Udało jej 
się zdobyć dofinansowanie na budowę 
drewnianego pomostu nad Jeziorką w 
sąsiedztwie Hugonówki w kwocie bli-
sko 900 tys. złotych. Zakładany koszt 
inwestycji został określony na pozio-
mie 1,4 mln złotych, niemniej jednak 
jest to cena sprzed kilku lat. Ostatni 
przetarg na budowę pomostu gmina 
ogłosiła bowiem w 2018 roku. W tej 
sytuacji dyrektor KDK zwróciła się do 
gminy z wnioskiem o zapewnienie 
środków, które pozwolą na podpisanie 
umowy na unijną dotację. 

Burmistrz jednak środków na to 
zadanie nie przewidział w projekcie 

budżetu na 2023 rok. Podczas listopa-
dowego posiedzenia Komisji Bezpie-
czeństwa, Oświaty Kultury i Sportu za-
powiedział, że ewentualną decyzję w 
tej sprawie będą mogli podjąć radni. 
Dyrektor KDK wynegocjowała przedłu-
żenie terminu na podpisanie umowy na 
dofinansowanie i zwróciła się do rady 
miejskiej z wnioskiem o zabezpieczenie 
środków, które pozwolą na jej zawarcie. 
Sprawą zajęła się Komisja Budżetu, Fi-
nansów i Inwestycji. 

– Ja jestem bardzo dużym zwolen-
nikiem tego, żeby ten pomost powstał, 
ale nie w roku, w którym mamy ucięte 
wydatki na inwestycje - na kanalizację, 
drogi, na wszystko – mówił przewod-
niczący komisji Andrzej Cieślawski. – 
Bardzo doceniam to, że pani dyrektor 
się postarała o środki zewnętrzne, 
ale cena tego pomostu jest nieznana. 
Od wyceny z 2018 roku ceny drewna 
wzrosły co najmniej dwukrotnie – za-

uważył. Burmistrz Kazimierz Jańczuk 
podkreślił, że w budżecie gminy mu-
si się najpierw znaleźć cała kwota na 
realizacje zadania, a dopiero później 
gmina może liczyć na środki z dotacji. 
Jego zdaniem koszt realizacji inwestycji 
wyniesie około 2,5 mln złotych. Skąd 
wziąć pieniądze? Radni uznali, że na-
leży wpisać po stronie dochodów 1,5 
mln zł ze sprzedaży działek. Po długiej 
dyskusji komisja pozytywnie zaopi-
niowała przeznaczenie 900 tys. zł na 
budowę pomostu nad Jeziorką. Za było 
jednak jedynie 4 radnych przy 3 gło-
sach przeciw i trzech wstrzymujących 
się. Ostateczną decyzję radni podejmą 
podczas sesji budżetowej w dniu 21 
grudnia. Wydaje się mało prawdopo-
dobne, by większość radnych zgodziła 
się na wprowadzenie tego zadania do 
budżetu na 2023 rok. 

Agnieszka Maj

Nie czas na pomost
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Zima to okres zwiększonej liczby zacho-
rowań na grypę oraz innych chorób górnych 
dróg oddechowych na które narażone w 
szczególności są dzieci i osoby starsze. Aby 
cieszyć się dobrym zdrowiem lub łagodnie 
przechodzić okresy gorszego samopoczu-
cia, warto zawczasu wzmocnić odporność 
swojego organizmu. Można to zrobić w ko-
morze normobarycznej Normo Life, która 
jest dostępna w Konstancinie-Jeziornie.

Tlen to życie i zdrowie
W komorze ciśnieniowej Normo Life 

znajduje się specjalna mieszanka powie-
trza, w której jest nawet do 40 proc. tlenu, 
a więc niemal dwukrotnie więcej niż w wa-
runkach naturalnych. Wchłanianie tlenu do 
komórek umożliwia bezpieczna zawartość 
dwutlenku węgla, dochodząca do 1,9 proc 
oraz podniesione do 1500 hPa ciśnienie. 
Tlenoterapia stanowi świetną profilaktykę 
przed chorobami, ponieważ wzmacnia od-
porność. Dzięki niej dotleniane są komórki 
tworzące układ immunologiczny, orga-
nizm ma więcej siły do zwalczania zakażeń 

i jest w stanie skuteczniej przeciwstawić się 
wszelkim wirusom i bakteriom. Co więcej, 
w rozwoju wielu chorób istotną rolę odgry-
wają bakterie beztlenowe. Dostarczony tlen 
działa na nie toksycznie i w znaczny sposób 
ograniczamy ich szkodliwe działanie. Warto 
też wspomnieć o działaniu tlenu na komórki 
rakowe, które również są beztlenowcami 
i nie mogą przetrwać w obecności dużej 
ilości tlenu. 

Prozdrowotny wodór
Znajdująca się w komorze mieszanka 

powietrza jest również dodatkowo wzboga-
cona w wodór, którego jest nawet do 20 tys. 
razy więcej niż w środowisku naturalnym. 
Okazuje się, że takie stężenie ma pozytywny 
wpływ na nasze zdrowie. Oddziałuje on na 
komórki, będąc silnym antyoksydantem i 
mając właściwości przeciwzapalne. Dzięki 
temu życie komórek wydłuża się. Ponadto 
wspiera zdrowie jelit, łagodzi reakcje aler-
giczne i pomaga pozbyć się szkodliwych 
substancji z organizmu. Dzięki zwiększonej 
zawartości wodoru automatycznie zwiększa 

się zdolność organizmu do walki z infekcja-
mi, które wywołał wirus czy bakteria.

Przyjemne i bezpieczne seanse
Proces natleniania w komorze normoba-

ryczne Normo Life jest całkowicie bezpiecz-
ny dla dzieci i dorosłych. Komora posiada 
wszystkie niezbędne certyfikaty. Ponadto 
jako jedyni w Polsce w komorze Normo Life 
znajduje się urządzenie do dekontaminacji 
powietrza, które eliminuje wszystkie drob-
noustroje. Dzięki temu nie ma ryzyka zara-
żenia się bakteriami czy wirusami od osób 
przebywających wewnątrz komory.

Podczas sesji osoby mogą korzystać z 
wody Red-Ox, która została nasycona czą-
steczkami wodoru. Unicestwia on niebez-
pieczne dla organizmu wolne rodniki, usu-
wa toksyny i zasila komórki energią. 

W trosce o zdrowie tlenoterapia w ko-
morze normobarycznej Normo Life powin-
na stać się nowym nawykiem zdrowego 
stylu życia i korzystać z niej systematycznie.

Więcej informacji: www.normolife.com

Wzmocnij odporność naturalnie dzięki dotlenieniu 
organizmu w komorze normobarycznej 
Komora normobaryczna Normo Life, która znajduje się przy ul. Wilanowskiej 50 w Konstancinie-
-Jeziornie nie tylko wspomaga leczenie wielu schorzeń, ale także wzmacnia odporność organizmu  
na bakterie i wirusy, co jest niezwykle istotne zwłaszcza w sezonie zimowym.

   podnosi odporność organizmu
 wzmacnia kości
  wspomaga szybką regenerację  
organizmu po przebytych  
chorobach i COVID-19

  poprawia kondycję fizyczną  
i psychiczną 
   spowalnia proces starzenia się  
organizmu
 zmniejsza stany zapalne

KOMORA NORMOBARYCZNA

ul. Wilanowska 50, Konstancin-Jeziorna
tel. 721 887 887, www.normolife.com

\\\ KRAJ 

Jak co roku, w grudniu  
wraca temat hucznego 
świętowania Sylwestra. 
Pomysłodawcy akcji  
„Podaruj ciszę” pokazują 
dramaty ludzi i zwierząt, 
jakie pociąga za sobą  
odpalanie fajerwerków  
i podpowiadają czym można 
zastąpić widowiskowy,  
ale bardzo głośny i trujący 
sposób powitania  
Nowego Roku.         

W ybuchające feerią barw fajer-
werki wydają się nam nieod-

zownym elementem sylwestrowej 
zabawy. Jedni powiedzą, że to tradycja 
(a ta wiadomo – rzecz święta), inni, 
że bez tego nie ma dobrej zabawy (a 
wiadomo – jaki Sylwester, taki cały 
rok). Większość z nas lubi oglądać fa-
jerwerki, choć już znacznie mniej z nas 
lubi towarzyszący im huk wystrzałów 
czy nieprzyjemny zapach, zwłaszcza 
gdy stoimy blisko miejsca odpalania. 
Jednak dla pewnej grupy osób huk 
wystrzałów i nagły rozbłysk światła to 
nie jest tylko kwestia dyskomfortu, ale 
prawdziwego cierpienia. Mowa przede 
wszystkim o osobach z zaburzeniami 
ze spektrum autyzmu. Dla takich dzieci 
czy osób dorosłych, sylwestrowa noc, 
nawet za szczelnie zamkniętymi i za-
słoniętymi oknami, to ogromny stres 
i fizyczne cierpienie. Takie osoby, jak i 
ich opiekunowie, będą odczuwać skut-
ki jeszcze długo po zakończeniu sylwe-

strowych imprez. Huk połączony z roz-
błyskiem może również wywołać atak 
padaczki u chorujących na nią osób.

\\\   Pilnujmy zwierząt  
domowych

Fajerwerki powodują ogromne 
cierpienie, a często również śmierć wie-
lu zwierząt, zarówno domowych, jak i 
dziko żyjących. Sylwestrowa noc dla 
właścicieli większości psów i kotów to 
czas uspokajania przerażonych pupili. 
Zwierzęta te, ze względu na znacznie 
czulszy od ludzkiego wzrok i słuch, 
odbierają fajerwerki ze zwiększoną in-
tensywnością. Dlatego warto zadbać o 
to, by zwierzak przestraszony hukiem 
wystrzałów, a te niestety zdarzają się 
już kilka dni przed Sylwestrem, nie 
uciekł. Starajmy się nie spuszczać ze 
smyczy naszych pupili podczas około-
sylwestrowych spacerów, zadbajmy o 
ewentualne podanie im środków uspo-
kajających po konsultacji z weteryna-
rzem. Koty wychodzące najbezpiecz-
niej byłoby na ten okres zatrzymać w 
domu. Wprawdzie dla naszych zwie-
rzaków takie ograniczenia to znaczny 
dyskomfort, ale ich bezpieczeństwo jest 
najważniejsze. Przestraszone nagłym 
wystrzałem zwierzę może uciec i się 
zgubić, a nawet wpaść pod samochód. 

\\\   Dzikie zwierzęta  
szczególnie zagrożone

Pod kołami pojazdów w sylwestro-
wą noc ginie sporo zwierząt, głównie 
dzikich, ogłuszonych hukiem, przera-
żonych „polowaniem” (wszak z tym 
instynktownie wiążą huk wystrzałów) 
i biegnących na oślep, jak najdalej od 

miejsca zagrożenia. Zwierzęta giną jed-
nak również w wyniku… ataku serca. 
Dotyczy to między innymi ptaków. Gro-
zi im również śmierć z wycieńczenia. 
Zimą, kiedy dostęp do pokarmu jest 
ograniczony, oszczędnie gospodarują 
energią, której nadprogramową ilość 
muszą zużyć na ucieczkę, a potem 
ewentualne poszukiwanie schronienia 
i pożywienia w nowym miejscu. Część 
z nich padnie ofiarą drapieżników, dla 
których zdezorientowane i osłabione 
zwierzę jest łatwym celem. 

Chwila przyjemności z oglądania 
rozbłyskujących na niebie świateł dla 
wielu istot oznacza cierpienie. Do te-
go dochodzi kwestia zanieczyszczenia 
powietrza. Fajerwerki wytwarzają bo-
wiem dym i pył, który zawiera różne 
metale ciężkie, związki siarki i węgla 
oraz inne szkodliwe chemikalia. Nie 
wspominając już o licznych każdego ro-
ku przypadkach uszkodzenia różnych 
części ciała przez osoby odpalające 
materiały pirotechniczne albo znajdu-
jących się w zasięgu oddziaływania rac 
czy fajerwerków. 

\\\    „Podaruj ciszę”
Czy można się dobrze bawić bez fa-

jerwerków? Powoli rośnie świadomość 
negatywnych skutków związanych z 
tym elementem sylwestrowej zabawy, 
ale również weselnych czy urodzino-
wych imprez, a nawet dużych eventów. 
Zwłaszcza, że dziś istnieje wiele innych 
możliwości, które pozbawione są nega-
tywnych skutków ubocznych, z jakimi 
mamy do czynienia podczas odpalania 
fajerwerków. Do dyspozycji są różne-
go rodzaju i wielkości sztuczne ognie 

(fontanny, karuzele itd.), pokazy ognia 
czy animacje laserowe. Propozycje in-
nych niż pokazy pirotechniczne atrakcji 
można znaleźć na stronie: www.poda-
rujcisze.pl. Jej twórcy piszą również 
o negatywnych skutkach używania 
fajerwerków, a także o regulacjach 
prawnych dotyczących ich odpalania 
czy sprzedaży. Pamiętajmy, że zgodnie 
z prawem fajerwerki można odpalać 
tylko 31 grudnia i 1 stycznia. W innych 

wypadkach trzeba otrzymać specjalne 
zezwolenie od władz gminy. 

Warto przyłączyć się do akcji „Po-
daruj ciszę” i zrezygnować z wydawa-
nia pieniędzy na coś, co nas ucieszy za-
ledwie przez chwilę, a dla wielu osób i 
zwierząt wokół nas będzie oznaczało 
wielogodzinne cierpienie, a w ekstre-
malnym przypadku nawet śmierć.

Agnieszka Maj

Zabawa jednych, cierpienie innych
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\\\ MAZOWSZE 

Jak obchodzono święta  
Bożego Narodzenia  
w wiekach dawnych, wśród 
ludu zwanego Mazurami, 
mieszkańcami Mazowsza?  
Jak charakteryzowano 
włościan z ziem wokół 
Piaseczna. Byli weseli, wysocy, 
oczy siwe lub piwne, dzieci 
przeważnie z jasnoblond 
czupryną, w wieku starszym 
zdarzali się też szatyni  
i nawet bruneci.        

O powiadano, że gdy szli na służbę 
do dworu, w pierwszym roku 

kpiono z nich, w drugim oni kpili z in-
nych, w trzecim oni kpili z pana. Oskar 
Kolberg pisze o rolnikach: „Włościanie, 
zwłaszcza w okolicy Warszawy miesz-
kający, są zamożni, a zarzut ubóstwa, 
nieszczędzony Mazurom przez Wielko-
polan, dotyczy głównie Zawiślaków, t.j. 
mieszkańców prawego brzegu Wisły”. 
Gazeta Warszawska z 1871 r. powiada: 
„Wiadomo o tem każdemu, że włościa-
nie z dóbr Wilanowskich są w ogóle 
dosyć zasobni w gotówkę. Niektórych 
z nich można nawet za względnie ma-
jętnych uważać. Niedawno gospodarz z 
Wilanowa, nazwiskiem Lepianka, wy-

dał córkę za mąż i wypłacił za nią 1650 
rubli posagu. Trzecią to już córkę Le-
pianka za mąż wydaje, a dwie pierwsze 
zostały takąż samą sumą wyposażone.”

\\\   Wigilia
W dzień ten zjada się wieczerzę 

postną, zasiada się do niej po ukazaniu 
się na niebie pierwszej gwiazdy lub po 
zapadnięciu zmierzchu. Do chwili roz-
poczęcia wieczerzy wigilijnej zazwy-
czaj nic nie jedzono. Na stole nie poja-
wiało się mięso i nabiał. Na Mazowszu 

do potraw koniecznych należały łazan-
ki i kluski z makiem, nie mogło zabrak-
nąć też jabłek, orzechów i pierników 
nawet w najuboższych domach. Nie-
zwykle istotna do posiłku była pszenna 
strucla, często mierzyła kilkadziesiąt 
centymetrów, a nawet bywały strucle 
na trzy łokcie długie, wożone saniami z 
piekarni. Struclę na środku obkładano 
plecionką i posypywano czarnuszką. 
Do Trzech Króli zastępowała chleb. 
Rozpoczynano wieczerzę wigilijną od 
łamania się opłatkiem, życząc sobie 
„do siego wieku”, czyli doczekania w 
zdrowiu następnej Wigilii. Pilnowano, 
aby do stołu zasiadała parzysta ilość 
biesiadników. Po wieczerzy dziew-
częta i chłopcy spod obrusa wyciągali 
źdźbła siana. Źdźbło zielone wróżyło, 
że jeszcze w zapusty panna zostanie 
żoną, zwiędłe, że niestety jeszcze mu-
si poczekać, całkiem żółte to była zła 
wróżba. Wyciągano ze słomy kłosy i 
liczono ziarna, parzysta ich ilość wró-
żyła, że panna lub kawaler znajdzie 
szybko swoja druga połówkę.

Podłogi w izbach jadalnych i koś-
ciołach zaściełano słomą, a stoły sia-
nem, na pamiątkę narodzin Chrystusa, 
który w ubogiej stajence na sianie i 
słomie leżał. Jeszcze za króla Augusta 
III w kościele w celi ks. Bernardynów 
w Warszawie strojono kołyskę Pana 
Jezusa. Ustawiano przy niej kwiaty i 
ubierano we wstążki. Zakonnicy klę-
kali wokół i śpiewali pieśni religijne 
z kantyczek. Jak twierdzi Kolberg, od 
Prusaków przyjęliśmy zwyczaj obda-
rowywania dzieci choinką, jodełką, na 
której wieszano orzechy malowane 
na złoto, jabłka i cukierki. Pod nią sta-
wiano szopkę z woskowymi, misternie 

wykonanymi malowanymi figurkami. 
Był też na Mazowszu zwyczaj zwany 
„szczęścia próbować” polegał na tym, 
że usiłowano coś porwać od sąsiada, 
coś ukraść. Doszło do tego, że zajęły 
się tym kolejne sobory kościelne i pod 
karą klątwy zakazano tego obyczaju. 
Ciekawym obyczajem był zwyczaj 
obwiązywania w noc wigilijną drzew 
owocowy powrozem ze słomy, żeby 
lepiej rodziły. Wiele też było wróżb 
dotyczących pogody w Boże Narodze-
nie. Twierdzono np., że „Zielone Boże 
Narodzenie, a Wielkanoc biała – z pola 
pociecha mała”.

\\\   Ubiory odświętne
 Włościan z okolic Nadarzyna i Pia-

seczna, ubranych odświętnie tak opisu-
je Kolberg: „Chłop tu ma buty czarne 
juchtowe, z wyłożoną nieco cholewą 
żółtą. Pas niezbyt szeroki z zielonej i 
czerwonej włóczki. Gacie płócienne 

zgrzebne białe, a na gacie wyłożona 
koszula płócienna z dosyć szerokim 
kołnierzem leżącym, podwiązanym 
kolorową (zwykle różową) chusteczką 
perkalikową z kokardką. Na koszulę 
przywdziewa on na święto sukmanę 
granatową długą aż po kostki. Sukma-
na ta (żupan) ma sukienne wyłogi u 
kołnierza, i rabaty (klapy) na piersiach 
czerwone, amarantowe, ciemno-kar-
mazynowe. Baba ma na sobie suknię 
sukienną zieloną aż po kostki. Suknia 
ta podbita jest u góry futrem; z boku 
także futerko przy kieszeniach. Na gło-
wie czepek duży biały z falbankami. Na 
nim zawiązana suto chustka kolorowa, 
której końce spadają na plecy. Na no-
gach trzewiki filcowe kolorowe (różo-
we, amarantowe, fiołkowe) z podeszwą 
skórkową”. Od Bożego Narodzenia roz-
poczynał się karnawał, ale to już inna 
opowieść.

Małgorzata Szturomska

Jak wesoły Mazur spędzał święta

Ubiór włościan z rejonu Piaseczna  
i Nadarzyna

Powrót Mazurów z jarmarku
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\\\ POWIAT 

Statystyczny Polak 
marnuje rocznie ćwierć 
tony żywności. W okresie 
okołoświątecznym wyrzucamy 
2-3 razy więcej jedzenia  
niż zwykle. Zamiast wyrzucać 
– podzielmy się z innymi, 
korzystając z jadłodzielni  
czy lokalnych forów.     

W edług statystyk mieszkaniec 
Unii Europejskiej marnuje 

rocznie 173 kg żywności, przy czym 
statystyczny Polak aż 247 kg, czyli 4,75 
kg tygodniowo! W Polsce każdego ro-
ku marnuje się aż 5 mln ton jedzenia. 
Najwięcej, bo aż 60%, w naszych do-
mach. Wyrzucamy produkty przeter-
minowane, nieświeże lub zepsute. Te, 
które za długo leżały w szafce czy lo-
dówce. Jak wynika z opublikowanego 
przed rokiem raportu NIK o przeciw-
działaniu marnowaniu żywności, wciąż 
mamy z tym ogromny problem. Polacy 
pytani o powody wyrzucania żywno-
ści, najczęściej wskazują jej zepsucie – 
65,2%, przeoczenie daty przydatności 
– 42% oraz przygotowanie zbyt dużej 
ilości jedzenia – 26,5%. 

\\\   Za dużo jedzenia  
na świątecznym stole

Ceny żywności w ciągu ostatniego 
roku drastycznie wzrosły. Choć ogól-
nie inflacja w Polsce osiągnęła poziom 
18%, to jednak ceny wielu wzrosły na-
wet o 50% w stosunku do tych sprzed 
roku. Być może wpłynie to pozytywnie 
na nasze zwyczaje zakupowe i większą 
troskę o wykorzystanie produktów. W 
okresie okołoświątecznym marnujemy 
2-3 razy więcej jedzenia niż przecięt-
nie. Wpływa na to hołdowanie tra-
dycji, która mówi o 12 potrawach na 
wigilijnym stole, apetyt na specjalne 
świąteczne dania oraz przekonanie o 
tym, że musimy odpowiednio podjąć 

naszych gości. Tymczasem w rzeczy-
wistości ani my, ani nasi goście nie je-
steśmy w stanie zjeść tak dużej ilości 
żywności w krótkim czasie. A po dwóch 
czy trzech dniach niekoniecznie mamy 
ochotę na dalsze jedzenie pierogów, 
bigosu czy ryby po grecku. A jedno-
cześnie gotowe świąteczne dania nie 
mogą być przechowywane zbyt dłu-
go. Pierogi, barszcz czy uszka możemy 
przechowywać w lodówce około trzech 
dni. Ciasta z kremami, zupa grzybowa, 
śledzie w śmietanie czy sałatka jarzy-
nowa świeżość zachowają zaledwie 
przez dwa dni. Nieco dłużej, bo około 
4-5 dni możemy przechowywać ciasta 
bez kremów, rybę w galarecie czy bigos. 
Jeśli wiemy, że nie jesteśmy w stanie 
zjeść przygotowanych dań w tym ter-
minie, warto je odpowiednio wcześniej 
zamrozić (te, które się do tego nadają) 
lub podzielić się z innymi, zanim wy-
rzucimy jedzenie do śmieci. 

\\\   Jadłodzielnia  
lub lokalne forum

Gotowe dania, opisane na opako-
waniu wraz z podaną datą przygoto-
wania i ważności, możemy umieścić w 

jednej z trzech jadłodzielni na terenie 
naszego powiatu. Dwie z nich działa-
ją w Konstancinie-Jeziornie – jedna w 
Skolimowie obok OSP przy ul. Puła-
skiego 72, a druga przed Galerią Lima 
przy ul. Warszawskiej 31. Obie działają 
całodobowo. Piaseczyńska jadłodziel-
nia zlokalizowana jest obok siedziby 
Urzędu Gminy przy ul. Warszawskiej 
1. Jest czynna w godzinach 7.30-18.30. 
Do lodówek czy na półki jadłodzielni 
możemy przynieść nie tylko gotowe 
dania, ale też różnego rodzaju produk-
ty paczkowane, owoce, warzywa czy 
ciasta. W ostatnim roku, kiedy koszty 
utrzymania, w tym ceny żywności, zna-
cząco wzrosły, punkty te, tworzone z 
myślą o powstrzymaniu marnowania 
żywności, zaczęły też pełnić funkcję 
punktów, w których coś do jedzenia 

mogą znaleźć osoby, których nie stać 
na zakup wystarczającej ilości jedzenia 
i są zwyczajnie głodne. 

Nadmiarem produktów czy dań 
można się też podzielić poprzez ogło-
szenia na lokalnych forach, czy tzw. 
„śmieciarkach”. Specjalne grupy, w któ-
rych zgodnie z ideą zero waste miesz-
kańcy oddają innym przedmioty, z któ-
rych już nie będą korzystać, zdarzają się 
również gotowe potrawy, których ktoś 
przygotował za dużo albo dostał w pre-
zencie danie, za którym nie przepada. 
A może znamy kogoś, kto z pewnością 
potrzebuje wsparcia? Wówczas warto 
się podzielić, nawet zanim uznamy, że 
przygotowaliśmy zbyt dużo świątecz-
nych potraw, jak na nasze możliwości.

Tekst i zdjęcie Agnieszka Maj

Podziel się zamiast wyrzucić

Najnowsza jdłodzielnia  
mieści się w Konstancinie-Jeziornie 
obok Galrii Lima

Gotowe świąteczne  
dania nie mogą  

być przechowywane  
zbyt długo
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\\\ PIASECZNO 

Trwa organizacja Muzeum 
Piaseczna, którego otwarcie 
planowane jest na jesień  
2023 roku.   

Historia Muzeum w Piasecznie 
sięga 2004 roku. Dzięki zbiorom 

kolekcjonera Jerzego Duszy, stworzono 

Muzeum Regionalne, które mieściło się 
w budynku starej plebani, przy kościele 
św. Anny w Piasecznie. Decyzję o stwo-
rzeniu na jego podwalinach nowej jed-
nostki – Muzeum Piaseczna – podjęła 
w 2018 roku rada miejska.

Od kwietnia br. na stanowisko dy-
rektora placówki powołano Violettę 
Jarząbkowską. Będące w organizacji 
Muzeum Piaseczna, którego otwarcie 
planowane jest na drugą połowę 2023 
roku, czeka na zakończenie przebudo-
wy i modernizacji głównej siedziby. 
Budynek starej plebani to od wielu 
miesięcy jeden wielki plac budowy, ale 
także obiekt badań. Przeprowadzone 
analizy potwierdziły, że wybudowano 
go około 1800 roku.  

\\\   Nowe funkcje  
i eksponaty

Po remoncie stara plebania będzie 
miała zupełnie nowe funkcje użytko-
we, które mają być wykorzystywane na 
potrzeby kultury i edukacji. W ramach 
modernizacji budynek zabezpiecza-
ny jest przed dalszą degradacją, m.in. 
zastosowanie izolacji przeciwwilgo-
ciowych, warstw ochronnych, czy wy-

konanie mocniejszych konstrukcji. Co 
ważne, obiekt stanie się dostępny dla 
osób z niepełnosprawnościami.

Jak na muzeum przystało, pla-
cówka nieustannie zbiera eksponaty 
związane z Piasecznem. Ostatnio pozy-
skało przedmiot unikatowy – pierwszą 
kroplę szkła z próbnego uruchomienia 
huty, która niegdyś działała w Zakła-
dach Lamp Oscyloskopowych „Zelos”. 

W strukturach muzeum znajdzie 
się będący również w trakcie remontu 
inny zabytek – dworek „Poniatówka” w 
Piasecznie oraz historyczny dom „Zoś-
ki” w Zalesiu Dolnym.

Tekst i zdjęcie Anna Żuber

Muzeum na jesieni

Remont zabytkowego obiektu, który wybudowano ok. 1800 roku,  
trwa od kilku lat

Wsparcie obejmuje poprawę dostępu 
do usług publicznych świadczonych elek-
tronicznie poprzez informatyzację admini-
stracji publicznej na terenie Warszawskiego 
Obszaru Funkcjonalnego. W ramach pro-
jektu realizowane są działania polegające 
na zwiększeniu zarówno liczby, jak i jakości 
usług publicznych świadczonych elektro-
nicznie przez Gminę Piaseczno. 

– Obecnie zbliżamy się do zakończenia 
działań projektowych. Udało się już zreali-
zować większość zadań objętych dofinan-
sowaniem. W ostatnim czasie uruchomio-
ne zostały następujące e-usługi: wdrożenie  
i uruchomienie Systemu Dyspozytorskiego, 
elektroniczny system rozliczania obiadów 
w stołówkach szkolnych i przedszkolnych, 
zakup książkomatu, który stanął w budyn-
ku dworca PKP w Piasecznie. Działania te  
w niektórych obszarach zmieniły całkowicie 
i usprawniły codzienne czynności, które te-
raz mieszkańcy mogą wykonywać łatwiej, 
wygodniej a przede wszystkim szybciej  
– mówi burmistrz Miasta i Gminy Piaseczno 
Daniel Putkiewicz. 

Realizacja projektu wkracza w decydu-
jącą fazę – na przestrzeni ostatnich tygodni 
uruchomiony został także system dynamicz-
nej informacji pasażerskiej, którego tablice 
stanęły m.in. na przystankach Kusocińskie-
go 02 oraz Szkolna 01. Pojawiły się także 
nowe wiaty przystankowe wyposażone  
w 55-calowe monitory, na których m.in. zo-
baczymy informacje o odjazdach autobu-

sów. Uzupełnieniem systemu jest również 
tablica informacyjna, która stanęła przed 
dworcem PKP oraz elektroniczna tablica we-
wnątrz poczekalni dworcowej. Na wszyst-
kich wiatach przystankowych umieszczono 
również naklejki z linkami do informacji  
o odjazdach dostępnej przez Internet.

W ramach projektu uruchamiany jest 
również system informatyczny służący ewi-
dencji i rozliczaniu pobytu dzieci w przed-
szkolach. Nowe oprogramowanie działa już 
z powodzeniem w Przedszkolu Nr 3 i Nr4.  
Po nowym roku do systemu dołączą pozo-
stałe gminne placówki przedszkolne.

Przy ulicach pojawiły się również tablice 
z informacją o wolnych miejscach parkingo-
wych. Czujniki monitorujące zajętość miejsc 
zamontowano na parkingu za sądem, przed 
Urzędem Miasta, przy ulicy Zgoda oraz przy 
Puławskiej 5. Informacje z tego systemu 
udostępniono również w miejskim portalu 
mapy.piaseczno.eu.

W ramach projektu planowane jest rów-
nież sfinansowanie kampanii społecznej 
promującej samodzielne docieranie ucz-
niów do szkół podstawowych. W ramach 
tego zadania powstanie dedykowana apli-
kacja, w której można będzie zbierać punkty 
poprzez zbliżenie telefonu do specjalnych 
znaczników rozmieszczonych na terenie 
miasta i gminy. Po zebraniu odpowiedniej 
liczby punktów będzie można wymienić je 
na atrakcyjne nagrody. Przetarg na to dzia-
łanie został już ogłoszony – prace powinny 

ruszyć na początku roku 2023. Celem pro-
jektu jest zmniejszenie ruchu samochodów 
pod szkołami i zachęcenie do korzystania 
z komunikacji miejskiej czy roweru. Start 
kampanii planowany jest na wrzesień 2023 r.

Przyjęte w niniejszym projekcie rozwią-
zania zapewnią zwiększenie wygody życia 
mieszkańców i upowszechnią dostęp do 
informacji posiadanych przez Urząd oraz 
wprowadzą uproszczenia administracyjne, 
w tym lepszy dostęp do usług publicznych. 
Wdrożenie poszczególnych e-usług przyczy-
ni się do ułatwienia i skrócenia czasu obsługi 
interesantów, a także pozwoli im (zwłaszcza 
osobom z niepełnosprawnościami) na sku-
teczne i szybkie załatwianie spraw urzędo-
wych on-line.

Dofinansowanie w ramach projektu 
wynosi 1 217 897,17 zł. Wartość projektu 
ogółem to 2 019 391,20 zł. Projekt jest współ-
finansowany ze środków Europejskiego 
Funduszu Rozwoju Regionalnego w ramach 
Osi Priorytetowej II „Wzrost e-potencjału Ma-
zowsza”, Działanie 2.1 „E-usługi”, Poddziała-
nie 2.1.2 „E-usługi dla Mazowsza w ramach 
ZIT”, Typ projektów: „Informatyzacja admini-
stracji publicznej oraz instytucji i zasobów 
kultury na terenie Warszawskiego Obszaru 
Funkcjonalnego” Regionalnego Programu 
Operacyjnego Województwa Mazowiec- 
kiego na lata 2014-2020.

Projekt realizuje Referat Innowacji Miej-
skich Gminy Piaseczno.

Efektywne e-usługi
Od 2021 roku Gmina Piaseczna realizuje projekt pt.: „Poprawa efektywności i dostępności e-usług w Gminie 
Piaseczno” na który udało się pozyskać dofinansowanie ze środków UE w kwocie 1 217 897,17 zł.



16 NR 414 (10) 21 GRUDNIA 2022 KRZYŻÓWKA



17NR 414 (10) 21 GRUDNIA 2022SPORT

\\\ KONSTANCIN-JEZIORNA 

Były zawodnik akademii 
MUKS Kosa Konstancin 
przyciągnął uwagę 9. drużyny 
włoskiej Serie A. Zapowiada 
się duży transfer.    

P ochodzący z Zalesia Górnego 
Patryk Peda przygodę z futbo-

lem zaczynał w akademii MUKS Kosa 
Konstancin, skąd przeszedł do Legii 
Warszawa. Wiosną 2019 roku młody 
obrońca przeniósł się za granicę – do 
włoskiego SPAL. W klubie z Ferrary 
niejednokrotnie udowodnił swoje 
możliwości, przebijając się do pierw-
szego składu drużyny seniorów.

Po zmianie szkoleniowca SPAL i 
przyjściu Daniele De Rossiego Patryk 
zaczął otrzymywać coraz więcej szans, 
a za zaufanie odpłacał się bardzo dobrą 
grą. Młodzieżowy reprezentant Polski 
zaliczył na ten moment 12 meczów 
w Serie B i 1 w krajowym pucharze. 
Zawodnik zdobył bramkę w starciu 
przeciwko Cosenzy (22 października). 
Jego dobra postawa nie umknęła uwa-
dze klubów występujących w wyższej  
lidze.

Włoski dziennikarz Gianluca Di 
Marzio poinformował na Twitterze, 
że podczas meczu ekipy z Ferrary z 
Perugią na trybunach pojawił się dy-
rektor akademii turyńczyków Ruggero 
Ludergnani, który obserwował mło-
dego obrońcę. Peda pokazał się z nie-
złej strony, rozegrał pełne 90 minut i 
pomógł swojemu zespołowi zachować 
czyste konto – mecz zakończył się wy-
nikiem 0:0. W kolejnych spotkaniach 
Biancazzurri zremisowali 1:1 u siebie 

z Palermo i wygrali 1:0 na wyjeździe z 
Parmą. W obu z nich 20-latek wycho-
dził w podstawowym składzie.

Czy były zawodnik Kosy Konstan-
cin dołączy do Polaków występujących 
w Serie A? Przekonamy się w nadcho-
dzącym okienku transferowym. Torino 
zajmuje obecnie 9. miejsce w najwyż-
szej lidze we Włoszech, a jego piłka-
rzem jest Karol Linetty.

Rafał Lipski

\\\ POWIAT 

Po 13 spotkaniach 
A-klasy z drużyn powiatu 
piaseczyńskiego najwyżej 
plasują się rezerwy MKS 
Piaseczno i Perła Złotokłos.   

P odsumowanie rundy jesiennej w 
A-klasie rozpoczynamy od samej 

góry, czyli w tym przypadku znajdują-

cej się na 3. pozycji drużyny MKS II Pia-
seczno. Gracze ze Stadionu Miejskiego 
w Piasecznie odnieśli w tych rozgryw-
kach 7 zwycięstw, w tym takie jak 6:1 
u siebie z UKS Tarczyn, 4:1 na własnym 
boisku z Perłą Złotokłos i 3:1 na wy-
jeździe z RKS Mirków. Ponadto zespół 
zanotował 2 remisy i 4 porażki.

Tuż za Piasecznem mająca iden-
tyczny dorobek punktowy Perła Zło-

tokłos – obie ekipy uzbierały 23 oczka 
i tracą 3 punkty do drugich rezerw KS 
Raszyn oraz 6 do pierwszego SEMP-a 
Ursynów. Jej zawodnicy mają taki sam 
bilans wygranych, remisów i porażek. 
Perła pokonała u siebie między innymi 
4:0 Victorię Głosków i 4:1 Przyszłość 
Włochy, a także 4:0 UKS Tarczyn.

Dwa punkty mniej od wyżej wy-
mienionych klubów posiada RKS 
Mirków. Reprezentanci Konstancina-

-Jeziorny plasują się na 7. miejscu (6 
zwycięstw, 3 remisy, 4 porażki). Ich 
dużym sukcesem były takie triumfy 
jak: 3:2 z FC Lesznowola, 8:0 z Victorią 
Głosków czy 1:0 z Perłą.

Miejsca 8 i 9 zajmują kolejno FC 
Lesznowola i UKS Tarczyn. Zarówno 
ci pierwsi, jak i drudzy zanotowali je-
sienią 6 wygranych, 2 razy podzielili 
się punktami i 5 razy schodzili z boi-

ska pokonani, co zagwarantowało im 
20 punktów. Lesznowola rozbiła 6:0 
Victorię Głosków, a także wygrała na 
wyjeździe z MKS II Piaseczno. Tarczyn 
zaś zaskoczył wszystkich i okazał się 
lepszy od Raszyna (4:1).

W dole tabeli A-klasy znajdziemy: 
Jedność Żabieniec (12 punktów), Orła II 
Baniocha (10 punktów), City Wilanów 
(9 punktów) i najsłabszą w stawce Vic-
torię Głosków (2 punkty).

Rafał Lipski

Na celowniku Torino

W czubie tabeli
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Patryk Peda ma szansę zagrać w jednej z najlepszych lig piłkarskich świata

FO
T. 

RK
S 

19
23

 M
IR

KÓ
W

/F
B

Do kogo będzie należeć wiosna w „Serie A”?
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     OBWIESZCZENIE STAROSTY PIASECZYŃSKIEGO
o wszczęciu postępowania

Na podstawie art. 11d ust. 5 i 6 ustawy z dnia 10 kwietnia 2003 r. o szczególnych zasadach 
przygotowania i realizacji inwestycji w zakresie dróg publicznych (t.j. Dz. U. z 2022 r. poz. 176) 
zawiadamiam, że w dniu 26 października 2022 r. zostało wszczęte postępowanie w sprawie udzielenia 
zezwolenia na realizację inwestycji drogowej:        
inwestor:       Zarząd Powiatu Piaseczyńskiego, ul. Chyliczkowska 14, 05-500 Piaseczno                 
inwestycja:   Rozbudowa drogi powiatowej nr 2848W w m. Kotorydz.         
Działki inwestycyjne:
•  w projektowanym pasie drogowym (numery działek wytłuszczone przechodzą pod inwestycję; 

numery działek zamieszczone w nawiasie to numery po podziale; działki zapisane po przecinku 
pozostają przy dotychczasowym właścicielu) obręb 0015 Kotorydz w jedn. ew. 141806_5 
Tarczyn – obszar wiejski: 221, 155 (155/2, 155/1), 159/1 (159/4, 159/3), 159/2 (159/6, 159/5)

•  poza projektowanym pasem drogowym (pod wykonanie budowy lub przebudowy sieci 
uzbrojenia terenu, zjazdów bądź dróg publicznych; numery działek zamieszczone w nawiasie 
to numery ew. działek przed podziałem) obręb 0015 Kotorydz w jedn. ew. 141806_5 Tarczyn  
– obszar wiejski: 160;

Akta sprawy do wglądu znajdują się w Starostwie Powiatowym w Piasecznie, ul. Chyliczkowska 14, 
05-500 Piaseczno, od pon. do pt. w godzinach 8-16, gdzie można zgłaszać ewentualne uwagi i wnioski 
do czasu wydania orzeczenia w sprawie.

Zgodnie z art. 49 ustawy – Kodeks postępowania administracyjnego doręczenie uważa się za 
dokonane po upływie czternastu dni od dnia publicznego ogłoszenia.

Jednocześnie zgodnie z art. 49a k.p.a. informuję, że o innych czynnościach z wyjątkiem 
zawiadomienia o wydaniu decyzji, organ będzie informował poprzez udostępnienie pisma  
w Biuletynie Informacji Publicznej.

Z up. Starosty Piaseczyńskiego mgr inż. Sylwia Moszczyńska-Staś 
Naczelnik Wydziału Architektoniczno-Budowlanego

Nr rej. ARB.6740.1.54.2022.ZS         
Publiczne obwieszczenie nastąpiło w dniu: 21.12.2022 r.

      
INFORMACJA 

Starosta Piaseczyński działając na podstawie art. 35 ust. 1 ustawy z dnia 21 sierpnia 1997 r.  
o gospodarce nieruchomościami (t.j. Dz. U. z 2021r, poz. 1899 z późn. zm.) informuje, że na tablicy 
ogłoszeń w siedzibie Starostwa Powiatowego w Piasecznie, ul. Chyliczkowska 14 oraz na stronie 
internetowej www.piaseczno.pl w Biuletynie Informacji Publicznej w zakładce Oferty nieruchomości-
-Oferty sprzedaży, zamieszczony został wykaz nieruchomości Skarbu Państwa przeznaczonych  
do sprzedaży dot.: działki nr 9/23 i nr 9/25 z obrębu 7-02 m.Góra Kalwaria.

Powyższy wykaz został podany do publicznej wiadomości na okres od 21.12.2022 r.do 11.01.2023 r. 
oraz zamieszczony na stronie podmiotowej Wojewody w Biuletynie Informacji Publicznej przez okres 
21 dni.   

Starosta Piaseczyński Ksawery Gut

     OBWIESZCZENIE STAROSTY PIASECZYŃSKIEGO
o wszczęciu postępowania

Na podstawie art. 11d ust. 5 i 6 ustawy z dnia 10 kwietnia 2003r. o szczególnych zasadach 
przygotowania i realizacji inwestycji w zakresie dróg publicznych (t.j. Dz. U. z 2022 r. poz. 176 ze zm.) 
zawiadamia się, że w dniu 23 listopada 2022 r., zostało wszczęte postępowanie w sprawie udzielenia 
zezwolenia na realizację inwestycji drogowej:        
inwestor:       Burmistrz Miasta i Gminy Piaseczno, ul. Kościuszki 5, 05-500 Piaseczno                  
inwestycja:   budowie drogi gminnej ul. Polnych Kwiatów i Herbacianej Róży w Wólce Kozodawskiej          
Działki przeznaczone pod realizację inwestycji drogowej: 
w liniach rozgraniczających projektowanej drogi:
drukiem wytłuszczonym – pod przejęcie przez jednostkę samorządu terytorialnego – Gminę 
Piaseczno, w nawiasach podano nr działki po podziale (po średniku działki po podziale poza inwestycją 
pozostające przy aktualnym właścicielu), oznaczone wg katastru nieruchomości numerami:
jednostka ewidencyjna 141804_5 Piaseczno-obszar wiejski, z obrębu 0038 Wólka Kozodawska
281/10, 282/19, 280/4, 280/26, 280/11, 270/3, 270/23, 271, 301/1, 272, 283, 282/8 (282/32; 282/33), 
282/7 (282/34; 282/35), 282/26 (282/36; 282/37), 279/5 (279/31; 279/30, 279/32), 320 (320/1; 320/2), 
321 (321/1; 321/2), 302 (302/1; 302/2), 303 (303/1; 303/2), 287 (287/1; 287/2), 286 (286/1; 286/2), 
284/7 (284/10; 284/11), 284/6 (284/12; 284/13), 284/5 (284/14; 284/15), 284/4 (284/16; 284/17), 284/3 
(284/18; 284/19), 284/2 (284/20; 284/21), 284/1 (284/24; 284/25), 
poza liniami rozgraniczającymi projektowanej drogi:
(w nawiasach podano nr działki przed podziałem)
działki, na których planowane jest wykonanie robót związanych z budową lub przebudową sieci 
uzbrojenia terenu oraz budową lub przebudową urządzeń wodnych lub urządzeń melioracji wodnych 
szczegółowych 
jednostka ewidencyjna 141804_5 Piaseczno-obszar wiejski, z obrębu 0038 Wólka Kozodawska
282/33 (z dz. 282/8), 282/35 (z dz. 282/7), 282/37 (z dz. 282/26), 287/2 (z dz. 287)

Akta sprawy do wglądu znajdują się w Starostwie Powiatowym w Piasecznie,  ul. Chyliczkowska 14, 
05-500 Piaseczno, kancelaria Architektoniczno-Budowalna, gdzie od pon. do piąt. w godzinach 8-16, 
można zgłaszać ewentualne uwagi i wnioski do czasu wydania orzeczenia w sprawie. 

Zgodnie z art. 49 ustawy – Kodeks postępowania administracyjnego doręczenie uważa się za 
dokonane po upływie czternastu dni od dnia publicznego ogłoszenia..

Z up. Starosty Piaseczyńskiego mgr inż. Sylwia Moszczyńska-Staś 
Naczelnik Wydziału Architektoniczno-Budowlanego

Nr rej. ARB.6740.1.61.2022.MT         
Publiczne obwieszczenie nastąpiło w dniu: 21.12.2022 r.

\\\   Zaświadczenie krok  
po kroku 
1.  logujesz się do serwisu e-US na 
podatki.gov.pl i wyrażasz zgodę na  
e-korespondencję,
2.  składasz wniosek o wydanie za-
świadczenia, 
3.  otrzymujesz elektroniczne zaświad-
czenie w postaci pliku, 
4.  pobierasz plik z zakładki „Dokumen-
ty otrzymane”,
5.  plik przekazujesz do instytucji, która 
tego wymaga, np. pocztą elektronicz-
ną, na nośniku danych czy za pośred-
nictwem systemu tej instytucji. 

\\\   Jakie zaświadczenia  
możesz otrzymać w e-US
• o wysokości dochodu podatnika w 
podatku dochodowym od osób fizycz-
nych (ZAS-DF);
• o wysokości przychodu, dochodu, po-
datku należnego oraz składek na ubez-
pieczenia wykazane w podatku docho-
dowym od osób fizycznych (ZAS-DFU); 
• o niezaleganiu w podatkach lub 
stwierdzającego stan zaległości (ZAS-
-W).

Aktualnie 73% zaświadczeń  
o dochodach i 54% zaświadczeń  

o niezaleganiu w podatkach jest wy-
dawanych w serwisie w ciągu kilku  
minut. 

\\\   Bez opłaty  
skarbowej

Zaświadczenia wydawane w e-US 
nie podlegają opłacie skarbowej.

\\\   Jak bank czy uczelnia 
sprawdzą autentyczność 
zaświadczenia 
• pracownik instytucji korzystającej z 
zaświadczenia otrzymuje je w formie 
pliku,
• plik zawiera podpis elektroniczny w 
postaci: 

– kwalifikowanej pieczęci Szefa Kra-
jowej Administracji Skarbowej (KAS),
– kwalifikowanego podpisu elektro-
nicznego upoważnionego pracownika 
urzędu skarbowego,
• do zweryfikowania podpisu w e-za-
świadczeniu służy usługa na portalu 
PUESC (https://puesc.gov.pl/uslugi/
zweryfikuj-podpis-elektroniczny), 
• raport z weryfikacji wraz z zaświad-
czeniem można wydrukować i dołączyć 
do akt prowadzonej sprawy.

Zaświadczenia elektroniczne wy-
dawane w e-US powinny być trakto-
wane na równi z dokumentami papie-
rowymi.

Zaświadczenie z e-Urzędu 
Skarbowego (e-US) – to proste!

     ZAWIADOMIENIE WOJEWODY MAZOWIECKIEGO
o zapewnieniu możliwości udziału społeczeństwa w trakcie przeprowadzenia ponownej oceny oddziaływania

na środowisko przed wydaniem zmiennej decyzji o zezwoleniu na realizację inwestycji drogowejj 
Działając na podstawie art. 33 ust. 1, w związku z art. 36 oraz 88 ust. 1 pkt 1 i w związku z art. 90 ust. 2 pkt 1 ustawy z dnia 3 października 2008 r.  

o udostępnianiu informacji o środowisku i jego ochronie, udziale społeczeństwa w ochronie środowiska oraz o ocenach oddziaływania na środowisko  
(Dz. U. z 2022 r., poz. 1029) informuję, że w tutejszym organie toczy się postępowanie w sprawie  zatwierdzenie zamiennego projektu budowlanego  
w granicach zatwierdzonych decyzją o zezwoleniu na realizację inwestycji drogowej dla inwestycji: „Budowa Południowego Wylotu z Warszawy drogi 
ekspresowej S7 na odcinku od węzła Lotnisko na Południowej Obwodnicy Warszawy do obwodnicy Grójca odcinek B od węzła Lesznowola (bez węzła)  
do węzła Tarczyn Północ (z węzłem) długość odcinka ok. 14,80 km. Zadanie 1 km 6+945,31-8+241,47.”

Inwestorem przedsięwzięcia jest Generalny Dyrektor Dróg Krajowych i Autostrad.
Organem administracji właściwym do wydania decyzji o zezwoleniu na realizację inwestycji drogowej dla przedmiotowej inwestycji jest Wojewoda 

Mazowiecki, zaś organem właściwym do wydania postanowienia w sprawie uzgodnienia warunków realizacji przedsięwzięcia jest Regionalny Dyrektor 
Ochrony Środowiska w Warszawie.

Jednocześnie informuję o możliwości zapoznania się z niezbędną dokumentacją sprawy, możliwości składania uwag i wniosków w formie pisemnej, 
elektronicznej i ustnej do protokołu, w terminie od 21 grudnia 2022 r. do 20 stycznia 2023 r. w Wydziale Infrastruktury Mazowieckiego Urzędu  
Wojewódzkiego w Warszawie, na pl. Bankowym 3/5, Warszawa, pok. 7 po wcześniejszym umówieniu się telefonicznym pod nr 22 695-62-19. Osoby  
nie umówione nie będą obsługiwane. 

Czas przeznaczony na zapoznanie się z aktami wynosi 30 min i nie może zostać przedłużony. W jednym pokoju może przebywać tylko jedna osoba  
do danej sprawy.

 Złożone uwagi i wnioski zostaną rozpatrzone przez Regionalnego Dyrektora Ochrony Środowiska w Warszawie przed uzgodnieniem warunków realizacji 
przedmiotowego przedsięwzięcia.

Zgodnie z art. 35 cytowanej ustawy informuje się, że uwagi i wnioski złożone po upływie terminu, o którym mowa wyżej, pozostawia się bez rozpoznania..

WI-II.7820.1.18.2018.AC(JB)
Data publicznego obwieszczenia: 21 grudnia2022 r.

      

      INFORMACJA 
Starosta Piaseczyński działając na podstawie 
art. 35 ust. 1 ustawy z dnia 21 sierpnia 1997 r. 
o gospodarce nieruchomościami (t.j. Dz. U. 
z 2021r, poz. 1899 z późn. zm.) informuje,  
że na tablicy ogłoszeń w siedzibie Starostwa 
Powiatowego w Piasecznie, ul. Chyliczkowska 14 
oraz na stronie internetowej www.piaseczno.pl w 
Biuletynie Informacji Publicznej w zakładce Oferty 
nieruchomości-Oferty dzierżawy, zamieszczony 
został wykaz nieruchomości Skarbu Państwa 
przeznaczonej do wydzierżawienia dot. części 
działki nr 10/2 z obrębu PGR Lesznowola gm. 
Lesznowola.
Powyższy wykaz został podany do publicznej 
wiadomości na okres od 21.12.2022 r. do 
11.01.2023 r. oraz zamieszczony na stronie 
podmiotowej Wojewody w Biuletynie Informacji 
Publicznej przez okres 21 dni. 
Termin składania ofert upływa 13.01.2023 r.   

Starosta Piaseczyński Ksawery Gut
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USŁUGI  
Sprzedaż i montaż okien i drzwi  
wew. i zew. Rolety zew., wew. żaluzje,  
plisy, moskitiery. Parapety wew. i zew.  
22 717 71 00, 601 623 480, 603 310 223

Pozwolenia na użytkowanie  
dla starych domów. Legalizacje  

samowoli budowlanych sprzed lat,  
tel. 695 451 655 

AUTOMATYKA, napędy do bram  
– przesuwnych, garażowych,  
dwuskrzydłowych. Sprzedaż, montaż  
i serwis, tel. 790 331 339

BEZPYŁOWE CYKLINOWANIE, REMONTY 
od A do Z. TADEUSZ BIAŁOGRODZKI  
Tel. 502 093 588, 22 756 57 63

Wycinka drzew, sprzątanie gałęzi  
z rębakiem, ogrody- pełen zakres  
Tel. 694 910 163 

Elewacje - docieplenia budynków  
- solidnie - tanio - 602-482-572 

Anteny wideo domofony  
montaż naprawa 603375875 

Wywóz gałęzi, oczyszczanie działek 
519874891 

Ogrodzenia, panele ogrodzeniowe, siatka 
+ montaż producent tel. 503 572 046 

Docieplanie poddaszy pianą, wylewki  
tel. 607 378 288

PRANIE - CZYSZCZENIE dywanów,  
tapicerki meblowej i samochodowej  
508 65 20 30

KOMINIARZ, TEL. 781 495 997 

Elektryk tel. 666 890 886 

ALARMY, KAMERY, DOMOFONY  
600 421 203 

Tynki gipsowe i tradycyjne 604415352

Dachy, podbitka, sprzedaż,  
tel. 692 194 998

Wywozimy graty z chaty tel. 505 591 721 

Kominiarz tel. 500 214 632 

HYDRAULIK TEL. 735 392 792

Wycinka drzew tel. 505 591 721

Przeprowadzki tel. 505 591 721

Naprawa, serwis okien i drzwi,  
naprawa i wymiana okuć, wymiana  
szyb i uszczelek, tel. 22 717 71 00,  
603 310 223,601 623 480

Remonty, budowlane, ogrodzenia,  
tel. 513 137 581

Naprawa pralek, tel. 602 322 951

Malowanie, hydraulika, remonty,  
tel. 501 050 907

Docieplanie budynków, szybko, tanio, 
solidnie, tel. 502 053 214

Pokrycia dachowe, tel. 730 358 998

Budowa domów, rozbudowy, 
tel. 730 358 998

Budowa domów, stany surowe,  
tel. 694 401 711    

SPRZEDAM  
Sprzedam Spółkę Akcyjną o kapitale  
100 tys. zł - telefon 690-890-577 

Węgiel, ekogroszek, koks Skład Węgla 
Prażmów tel. 22-727-07-00

KUPIĘ  
Antyczne meble, obrazy, srebra, platery, 
odznaczenia, szable, książki, pocztówki, 
504 017 418

AUTO-MOTO KUPIĘ
Odkupimy twoje auto. Wysokie ceny.  
tel. 510 210 692

Skup kamperów, przyczep  
kempingowych 505 530 300

AUTO-KASACJA SKUP-AUT  
legalna FIRMA 515 514 100 

Skup aut za gotówkę szybki dojazd  
i wycena tel. 533 525 533

Skup aut na kasację 508206738 

Skup aut 2010-2021r. 505 530 300

NIERUCHOMOŚCI KUPIĘ

Bezpośrednio: Antoninów, Kuleszówka, 
Robercin, Wola Gołkowska, Runów 
735988544 

Kupię las koło Prażmowa,  
tel. 602 770 361

NIERUCHOMOŚCI WYNAJEM

400/os/2:ka,650/
os/1:ka+Liczn502222555

MELD/OŚW-okzj/PESL 573679623

NIERUCHOMOŚCI SPRZEDAM

Piękne działki rekreacyjne leśne k. Prażmo-
wa, tel. 602 770 361, 791 394 794  

NAUKA 

Matematyka, 664 438 144                           

ZDROWIE 

Protezy zębowe naprawa  
Tel. 502 031 221        

RÓŻNE

Wynajmę Salę Weselną na 300 osób  
+ 36 miejsc hotelowych lub zorganizuję 
przyjęcie Biały Dworek w Prażmowie  
tel. 722-202-966           

FINANSE  
Kredyty tel. 513 654 277

\\\  OGŁOSZENIA DROBNE

      
OGŁOSZENIE

Działając na podstawie art. 8 ust. 1 i 6 ustawy z dnia 29 czerwca 1963 roku o zagospodarowaniu wspólnot gruntowych (tj. Dz. U. z 2022 r. poz. 140) 
informuję, że jest prowadzone postępowanie administracyjne w sprawie stwierdzenia w drodze decyzji, że grunt położony w gminie Lesznowola, obręb 
0023 Podolszyn, oznaczony jako działka ewidencyjna nr 44/4 o powierzchni 1,38 ha stanowi mienie gromadzkie.

Wobec powyższego informuję, że osoby, którym przysługuje prawo własności lub ograniczone prawo rzeczowe do w/w nieruchomości mogą składać 
pisemne wyjaśnienia, wnioski, a także zapoznać się z materiałem dowodowym zebranym w sprawie w Wydziale Geodezji i Katastru Starostwa Powiatowego  
w Piasecznie, ul. Czajewicza 20, 05-500 Piaseczno.

z up. Starosty Piaseczyńskiego 
Geodeta Powiatowy dr inż. Monika Jaroszewska

GEK.6620.4.1.2022 MW Piaseczno, 15 grudnia 2022 roku
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Jaka Wigilia, taki cały rok
Dawniej wierzono, że przebieg tego dnia jest wróżbą na nadchodzący 

rok. – W Wigilię należało wstać wcześnie i energicznie, aby być rześkim i dobrze 
się czuć przez cały rok. Nie można było pożyczać niczego sąsiadom, żeby nie 
narazić się na utratę mienia. Należało też być dla siebie miłym, by zapew-
nić sobie pozytywne relacje rodzinne i sąsiedzkie – opowiada Magdalena 
Lica-Kaczan, kustosz i kierownik Skansenu Osadnictwa Nadwiślańskiego  
w Wiączeminie Polskim oddział Muzeum Mazowieckiego w Płocku. 

Gałązka zamiast choinki
Zanim w naszych domach na dobre zagościła choinka, pomieszcze-

nia dekorowano zieloną gałęzią, którą podwieszano u sufitu. Prezenty 
zaś były chowane w sianku pod obrusem. Jakie podarki wówczas wrę-
czano? – Dziewczęta dostawały chustki, korale, wstążki i spinki. Dla chłop-
ców były monety, scyzoryki czy grzebyki. Natomiast najmłodsi otrzymywali  
pierniki zakupione w mieście – podkreśla Magdalena Lica-Kaczan. 

Czas dla rodziny
Pierwszy dzień świąt nasi przodkowie spędzali z najbliższymi. Rozma-

wiali, śpiewali kolędy i się modlili. – Nie przyjmowano gości, nie urządzano 
wesel ani zabaw, a rano uczestniczono w nabożeństwie – mówi Magdale-
na Lica-Kaczan. Należało także powstrzymać się od wykonywania prac 
w gospodarstwie i domu. – Nie wolno było sprzątać, rąbać drewna, a nawet 
przygotowywać posiłków. Spożywano te potrawy, które zostały przyrzą-
dzone poprzedniego dnia. Spędzano czas w atmosferze harmonii i spokoju  
– dodaje.

Hej, kolęda!
Drugiego dnia świąt można już było organizować zabawy. Wtedy też 

tradycyjnie zaczynały chodzić dziecięce grupy kolędników. – Poza skła-
daniem świątecznych życzeń dawały one przedstawienia, zwykle w chatach 
bogatszych gospodarzy, do których przychodzili sąsiedzi. Byli to kawalero-
wie, którzy wcielali się w postać Heroda, marszałka, żołnierzy, żyda, Śmierci, 
Diabła i Anioła. Tematem spektakli był sąd nad królem Herodem i walka  
o jego duszę między przedstawicielami nieba i piekieł – mówi kierowniczka  
skansenu.

Dary lasu, pola, sadu i wody
Na wieczerzę wigilijną należało przygotować potrawy z pro-

duktów pochodzących z pola, sadu, lasu i wody. Podstawą dań 
były więc np. leśne grzyby, a także ryby. – Wśród tradycyjnych 
potraw znanych na Mazowszu były: kapusta z fasolą lub grochem, 
kapusta na oleju z grzybami, kilka rodzajów zup, np. śledziowa,  
z suszu owocowego, która dzisiaj jest znana jako kompot z suszu, 
zupa z wiśni, barszcz z czerwonego buraka, a także pierogi z kapu-
stą i grzybami, kluski z makiem, śledź z cebulką podawany zwykle 
z ziemniakami gotowanymi w mundurkach lub z chlebem, a także 
pampuchy, czyli rodzaj słodkich, spłaszczonych racuchów – opowia- 
da kustoszka. 

Bywało też tak, że w niektórych domach do menu wigilijnego 
przenikały potrawy, które nie były znane na Mazowszu. – Działo 
się to zwykle za pośrednictwem małżonka, który pochodził z innego 
regionu Polski. Na wigilii mazowieckiej pojawiają się zatem nie tylko 
tradycyjne potrawy, ale również te, które są znane z innych części 
kraju, np. śląskie makówki i moczka czy pochodząca ze wschodu  
kutia.

Tradycyjnie w kulturze ludowej przygotowywaniem posiłków, 
także świątecznych potraw, zajmowały się kobiety. – Dzisiaj oczy-
wiście to się zmienia, a mężczyźni uczestniczą w przygotowywaniu 
posiłków. Zwykle powierza się im zadania wymagające większe-
go wysiłku, np. zagniatanie ciasta drożdżowego – mówi Magdale- 
na Lica-Kaczan. 

Jak świętowali nasi przodkowie
Tradycje bożonarodzeniowe w różnych regionach Polski zmieniały się na przestrzeni lat. Część z nich pozostała, niektóre zastąpiono nowymi zwyczajami,  

a jeszcze inne odeszły w zapomnienie. Czy nadal obchodzimy święta tak jak nasi przodkowie? 

„Boże Narodzenie na Mazowszu” to coroczna wystawa w sierpeckim
skansenie, która pokazuje, jak wyglądały święta na mazowieckiej wsi.
Wystawę można oglądać do końca lutego 2023 r.
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